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UVOD	  

Zavod	  EMMA	  od	  leta	  2007	  razvija	  in	  implementira	  nov	  program	  dela,	  ki	  zaobjema	  celovito	  
obravnavanje	   nasilja	   nad	   ženskami	   na	   podeželju	   in	   izven	   večjih	   centrov	   oz.	   mest.	  
Naravnan	   je	  na	  uveljavljanje	  ničelne	   tolerance	  do	  nasilja	  v	  družbi	   in	  kulturi,	   s	  posebnim	  
ozirom	   na	   podeželske	   skupnosti.	   Tovrsten	   fokus	   smo	   postavili	   v	   ospredje,	   saj	   smo	   na	  
podlagi	   10-‐letnih	   praktičnih	   izkušenj	   iz	   neposrednega	   dela	   z	   žrtvami	   nasilja,	   na	   podlagi	  
izkušenj	   drugih	   NVO-‐jev,	   na	   podlagi	   raziskav	   in	   na	   podlagi	   Resolucije	   Evropskega	  
parlamenta	   z	   dne	   12.	   marca	   2008	   o	   položaju	   žensk	   na	   podeželskih	   območjih	   (EU	  
2007/2177	  (INI)),	  ugotovili,	  da	  obstoječi	  neformalni	  socialni	  nadzor	  na	  podeželju	  otežuje,	  
če	   ne	   celo	   onemogoča	   ženskam	   preboj	   iz	   »začaranega«	   kroga	   nasilja.	   »Začarani«	   krog	  
nasilja	   sestavljajo	   neinformiranost,	   neozaveščenost,	   stereotipi,	   prepričanja,	   predsodki,	  
tabuji,	  občutki	  krivde,	  ekonomski	  položaj,	  neprepoznavnost	  in	  zanikanje	  nasilja	  v	  manjših	  	  
lokalnih	   skupnosti,	   kjer	   je	   socialna	   kontrola	   zaradi	   specifične	   situacije	   »vsak	   vsakega	  
pozna«	   visoka	   in	   pri	   žrtvah	   povzroča	   sram	   in	   strah	   pred	   nerazumevanjem,	   obsojanjem,	  
stereotipnem	  pogledu	  na	  	  nasilje	  v	  smislu,	  da	  je	  nasilje	  stvar	  posameznika	  ne	  pa	  družbeni	  
problem,	   ki	   ga	   je	   potrebno	   obravnavati	   resno	   in	   sistemsko.	   Tradicionalne	   vrednote	   so	  
zasidrane	  pri	  samih	  žrtvah	   in	  njihovi	  okolici,	  akcije	  ozaveščanja	  do	  podeželskih	  krajev	  ne	  
prodrejo	   v	   tolikšni	  meri	   kot	   v	   centrih,	   najranljivejša	   skupina	   pa	   so	   ženske,	   ki	   delajo	   oz.	  
živijo	  na	  kmetiji.	  

Resno	  oviro	  pri	   iskanju	  pomoči	   ter	  prekinitvi	  odnosa	  s	  povzročiteljem	  nasilja	  predstavlja	  
tudi	   sam	  geografski	   položaj.	   V	   Sloveniji	   so	   programi	   pomoči	   tako	   vladnih	   kot	   nevladnih	  
organizacij	   večinoma	   centralizirani	   v	   mestih	   medtem	   ko	   jih	   v	   manjših	   krajih	   skoraj	   ni.	  
Dodajmo	  še	  izredno	  slabo	  pokritost	  z	  javnimi	  prevoznimi	  sredstvi,	  ki	  onemogočajo	  žrtvam	  
dostop	  do	  pomoči.	  	  

Status	  Quo	  ohranjajo	   tudi	   lokalne	   skupnosti	   z	   relativno	  stabilnimi	   sorodniškimi	  vezmi	   in	  
vezmi	  navezanosti	  na	  zemljo	  in	  hišo,	  ki	  strukturno	  omogočajo	  in	  spodbujajo	  konformizem	  
in	  prilagojenost.	  V	  takšnih	  skupnostih	  ženske	  težko	  prosijo	  za	  pomoč,	  če	  že,	  pa	   je	  velika	  
verjetnost,	  da	  ne	  bodo	  ostale	  anonimne.	  	  

Nezaupanje	   in	   pomankanje	   anonimnosti	   pomeni	   tudi,	   da	   se	   manj	   poslužujejo	   uradnih	  
kanalov	  pomoči.	  Nezaupanje	  vpliva	  na	  odločitev	  žrtve	  nasilja,	  da	  bo	  prijavila	  zlorabo	  oz.	  
da	  bo	  poiskala	  pomoč	  na	  centru	  za	  socialno	  delo,	   tudi	  stanovanjskem	  skladu,	  zavodu	  za	  
zaposlovanje	  ali	  kateri	  drugi	  državni	  instituciji.	  Z	  enakim	  nezaupanjem	  lahko	  gleda	  tudi	  na	  
nevladne	   organizacije,	   še	   posebej,	   če	   ne	   dobi	   občutka,	   da	   upoštevajo	   njene	   specifične	  
»lokalne«	  potrebe.	   Zaradi	  neformalnega	  družbenega	  nadzora	   je	   žrtev	  pogosto	   strah,	  da	  
bo	  prepoznana,	  ker	  »vsak	  vsakega	  pozna«.	  Pogosto	  namreč	  policistka	  ali	  policist	  osebno	  
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pozna	  tako	  žrtev	  kot	  povzročitelja	  nasilja,	  lahko	  je	  z	  njima	  celo	  v	  sorodu	  in	  zato	  težje	  oceni	  
resnost	   in	   težo	   zlorabe.	   Podobno	   velja	   za	   zaposlene	   v	   ambulantah	   in	   zdravstvenih	  
domovih,	  ki	  zelo	  pogosto	  poznajo	  povzročitelja	  nasilja	  ali	  so	  z	  njim	  v	  sorodu,	  kar	  je	  lahko	  
pomembna	  ovira	  pri	  razkrivanju	  zlorabe	  in	  lahko	  povzroči	  dodatno	  izolacijo	  žrtve	  nasilja.	  	  

Kot	   vidimo,	   so	   žrtve	   nasilja	   iz	   podeželskega	   okolja	   postavljene	   pred	   resne	   ekonomske,	  
sociološke,	  geografske	  in	  institucionalne	  ovire	  pri	  iskanju	  pomoči	  v	  primerih	  nasilja.	  Kako	  
odstraniti	  te	  ovire?	  Kako	  ženskam	  in	  otrokom	  zagotoviti	  varno	  okolje?	  In	  kako	  vzpostaviti	  
zaupanje	  ter	  mrežo	  pomoči,	  ki	  bo	  učinkovita	   in	  ki	  bo	  upoštevala	  specifiko	  ciljne	  skupine	  
pri	   reševanju	   te	   problematike?	  Na	   vsa	   ta	   vprašanja	   bomo	   skupaj	   z	   gosti	   poskušali	   najti	  
odgovore	  na	  današnji	  okrogli	  mizi.	  	  

	  

	  

Emilija	  Skrt	  

Zavod	  Emma	  
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EMILIJA	  SKRT,	  ZAVOD	  EMMA	  KRŠKO	  

Lepo	   pozdravljeni!	   Spoštovane	   gospe	   in	   gospodje,	   spoštovane	   gostje	   okrogle	   mize,	  
prostovoljke	   in	   prostovoljci,	   ki	   ste	   se	   danes	   tukaj	   zbrali.	   Moje	   ime	   je	   Emilija	   Skrt,	   sem	  
sodelavka	   Zavoda	   Emma	   v	   Krškem.	   V	   imenu	   organizatorja,	   nevladne,	   nepridobitne	  
organizacije	  Zavod	  Emma,	  Center	  za	  pomoč	  žrtvam	  nasilja,	  ki	  deluje	  v	  Ljubljani	  in	  v	  Krškem	  
vas	  lepo	  pozdravljam	  in	  vam	  izrekam	  dobrodošlico.	  

Upam,	  da	  se	  boste	  na	  današnji	  okrogli	  mizi	  dobro	  počutili	  in	  da	  se	  bo	  ob	  koncu	  razvila	  tudi	  
diskusija.	  Tema	  današnje	  okrogle	  mize	  je	  Nasilje	  nad	  ženskami	  na	  podeželju	  in	  neformalna	  
socialna	  kontrola	  oziroma	  neformalni	  družbeni	  nadzor,	  katerega	  moč	  kroji	  naša	  življenja.	  
To	   so	   nenapisana,	   splošno	   sprejeta,	   pravila	   obnašanja,	   kaznovanja,	   ki	   so	   pogosto	  
močnejša	   od	   napisanih	   norm	   močnejša	   tudi	   od	   zakonov.	   Pogosto	   so	   nezavedna	   in	   se	  
prenašajo	   z	   vzgojo	   in	   socializacijo.	   Govorili	   bomo	   o	   nasilju	   nsd	   podeželskimi	   ženskami,	  
zato	   ker	   smo	   izhajale	   iz	   praktičnih	   izkušenj	   pri	   delu	   v	   Posavju.	   Okoliščina	   vsidranosti	  
neformalnega	   socialnega	  nadzora	   je	   še	  podkrepljena	   s	   specifikami	  podeželskih	  območij.	  
Na	   podlagi	   analize	   primerov	   iz	   naše	   prakse,	   izpostavljamo	   naslednje:	   slabša	  
infrastrukturna	   pokritost	   kot	   v	   večjih	   centrih,	   pomanjkljive	   prometne	   povezave	   in	  
otežkočena	  fizična	  mobilnost.	  Ponudba	  	  storitev	  pomoči	  žrtvam	  nasilja	  in	  osebam,	  ki	  jih	  ta	  
problematika	  zadeva	  s	  strani	  nevladnega	  sektorja	  je	  v	  Posavju	  manjša	  kot	  v	  večjih	  centrih.	  
Obstajajo	   tudi	   tradicionalne	   vrednote	   in	   navezanosti,	   na	   primer	   na	   zemljo.	   	   Zaradi	  
majhnost	   krajev	   je	  osebe	   z	   izkušnjo	  nasilja	   strah,	  da	  bi	   bile	  prepoznane,	   ker	   tako	   rekoč	  
vsak	  vsakega	  pozna.	  Kanali	  ozaveščanja	  ciljnih	  skupin	  so	  po	  naših	  ugotovitvah	  nezadostni,	  
kar	   še	   zlasti	   velja	   za	   starejše	   ženske,	   ki	   ne	   uporabljajo	   interneta	   in	   sodobnih	   hitrih	  
komunikacijskih	  sredstev.	  	  

Namen	   Zavoda	   Emma	   je	   ustvariti	   odprt	   prostor	   za	   pogovor,	   pokazati	   na	   resnost	   in	  
kompleksnost	   teme,	   namen	   je	   povezovanje	   deležnikov	   in	   medsebojno	   sodelovanje	   za	  
najboljše	   rešitve.	   Naslovno	   temo	   bomo	   osvetlili	   s	   prispevki	   cenjenih	   gostov.	   Dr.	   Vesna	  
Leskošek	  iz	  Fakultete	  za	  socialno	  delo	  Univerze	  v	  Ljubljani,	  bo	  govorila	  o	  socialni	  kontroli	  
in	  prijavljanju	  nasilja.	  Gospod	  Blaž	  Žibret,	  odvetnik,	  bo	  govoril	  o	   vlogi	   zagovornika	   žrtev	  
nasilja	   in	   pogledu	   na	   problematiko	   nasilja	   nad	   ženskami	   skozi	   oči	   zagovornika.	   Gospa	  
Melita	  Kramar,	  strokovni	  vodja	  inštituta	  Zakonskega	  in	  družinskega	  inštituta	  Novo	  mesto	  
in	   Krško,	   o	   podeželskih	   ženskah	   v	   terapiji.	   Magistra	   Mateja	   Kozlevčar	   prihaja	   iz	  
Inšpektorata	   RS	   za	   šolstvo	   in	   šport	   in	   bo	   govorila	   o	   zakonodajnih	   vidikih	   zaznave	   in	  
obravnave	  nasilja	  v	  družini	  in	  šoli.	  Gospa	  Sonja	  Žugič,	  koordinatorka	  za	  obravnavo	  nasilja	  v	  
regiji	  Posavje,	  prihaja	  iz	  Centra	  za	  	  
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socialno	  delo	  	  Krško,	  o	  nasilju	  nad	  ženskami	  in	  vlogi	  centra	  za	  socialno	  delo.	  Gospa	  Nataša	  
Resnik,	  svetovalka	  za	  žrtve	  nasilja	  iz	  Zavoda	  Emma	  nam	  bo	  zaupala	  izkušnje	  uporabnic,	  ki	  
so	  jih	  uporabnice	  zavoda	  zaupale	  prav	  za	  to	  okroglo	  mizo.	  	  

Po	   predstavitvi	   tem	   in	   diskusiji	   bo	   sledila	   predstavitev	   in	   projekcija	   filma	   o	   romskih	  
ženskah	  z	  naslovom	  »Ženski	  pogovori«	  iz	  producentske	  hiše	  Luksuz	  produkcija	  in	  Društva	  
zaveznikov	   mehkega	   pristanka	   iz	   Krškega.	   Predstavili	   nam	   ga	   bosta	   gospa	   Šarenka	  
Hudorovac	   in	  gospa	  Špela	  Čepin	   iz	  Društva	  zaveznikov	  mehkega	  pristanka.	  Naj	   za	  konec	  
povem	   še	   to,	   da	   današnja	   okrogla	  miza	   sodi	   v	   sklop	   širše	   akcije	   ozaveščanja	   javnosti	   o	  
nesprejemljivosti	   nasilja	   v	   družini,	   družbi	   in	   kulturi,	   ki	   smo	   jo	   poimenovali	   »Namesto	  
klofute,	  podari	  rožo«.	  Simbolična	  podelitev	  rože	  simbolizira	  mir,	  lepoto,	  kvaliteto	  življenja,	  
ljubezen,	  veselje,	  pozitivne	  vrednote,	  skratka	  pozitivne	  like	  življenja	  brez	  nasilja.	  Sedaj	  pa	  
bo	  koordinacijo	  okrogle	  mize	  prevzela	  gospa	  Dževada	  Popaja,	  direktorica	  Zavoda	  Emma.«	  

	  

DŽEVADA	  POPAJA,	  ZAVOD	  EMMA	  

»Hvala!	  Lepo	  pozdravljeni	  tudi	  z	  moje	  strani.	  Najprej	  si	  bomo	  ogledali	  videospot	  "Podari	  
rožo,	  namesto	  klofute".	  Na	  tem	  mestu	  bi	  se	  rada	  zahvalila	  gospodu	  Primožu	  Kozmosu	  za	  
sodelovanje	  pri	  snemanju	  videospota,	  potem	  pa	  besedo	  prepuščam	  kar	  prvi	  gostji.	  
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VESNA	  LESKOŠEK,	  FSD	  

»Sem	   Vesna	   Leskošek,	   predavateljica	   na	   Fakulteti	   za	   socialno	   delo.	   Ravno	   ta	   teden	   so	  
znani	  rezultati	  prve	  nacionalne	  raziskave	  prevalence	  in	  incidence	  nasilja	  v	  zasebni	  sferi	  in	  
partnerskih	  odnosih.	  	  

Spraševali	  smo	  po	  petih	  vrstah	  nasilja:	  	  fizično	  nasilje,	  spolno	  nasilje,	  psihično,	  ekonomsko	  
nasilje	   in	   pa	   omejevanje	   gibanja.	   Imeli	   smo	   vzorec	   3000	   žensk,	   vrnilo	   se	   je	   25%	  
vprašalnikov,	   torej	   752,	   kar	   je	   reprezentativni	   vzorec,	   tako	   da	   lahko	   seveda	   podatke	  
suvereno	  posplošimo.	  	  

Raziskava	  je	  pokazala,	  da	  po	  mnenju	  anketirank	  56,6%	  žensk	  doživlja	  nasilje	  in	  sicer	  vseh	  
pet	   vrst	   nasilja.	   Največ	   je	   psihičneganasilja.	   Povedati	   moram,	   da	   k	   psihičnemu	   nasilju	  
nismo	  šteli	  konfliktov,	  ki	  so	  v	  partnerskih	  odnosih	  običajni	  in	  jih	  partnerja	  potem	  čez	  čas	  
na	  nek	  način	  zgladita,	  in	  jim	  takšno	  obnašanje	  ne	  pomeni	  nasilje.	  Spraševali	  smo	  o	  resnih	  
vrstah	   nasilja,	   recimo,	   zastraševanju,	   zasledovanju,	   oblikah,	   kjer	   povzročitelji	   nasilja	   ne	  
uporabljajo	   fizične	   sile,	   ampak	   za	   to	   da	   nekoga	   ustrahujejo,	   uporabljajo	   neko	   psihično	  
moč.	   	  Recimo	  eden	  od	  takih	  primerov,	  ki	   je	  bil	  kar	  precej	  pogost,	   je	  bil	   recimo	  ta,	  pride	  
povzročitelj	  domov,	  da	  pištolo	  na	  mizo	   in	  potem	  tista	  pištola	  cel	  dan	   leži	  na	  mizi.	  Ali	  pa	  
nastavi	  nož	  na	  mizo	  in	  tako	  naprej.	  Ali	  pa,	  da	  morajo	  biti	  ženske	  do	  minute	  točno	  doma,	  
povzročitelj	  nasilja	  recimo	  izmeri	  pot	  od	  doma	  do	  službe	  in	  potem	  nazaj	  in	  recimo	  ženska	  
mora	  v	  tistih	  minutah	  natanko	  pridet	  domov,	  če	  ne	  sledijo	  sankcije.	  Psihičnega	  nasilja,	  je	  
zelo	  veliko,	  polovica	  anketirank,	  skoraj	  polovica	  anketirank	  je	  odgovorila,	  da	  ga	  doživlja.	  

Nekaj	  manj	  je	  fizičnega	  nasilja	  in	  sicer	  23%,	  kar	  še	  vedno	  pomeni	  četrtino	  vseh	  anketirank.	  
Lahko	  rekli,	  da	  vsaka	  četrta	  ženska	  na	  Slovenskem	  doživlja	  fizično	  nasilje.	  	  

Manj	   je	   ekonomskega	   nasilja,	   kjer	   anketiranka	   ne	   razpolaga	   z	   nobenim	   premoženjem.	  
Skupna	  hiša	  ali	   	  stanovanje,	  vse	  premoženje	  je	  vedno	  pisano	  na	  moža,	  nikoli	  na	  ženo,	  se	  
pravi	  ona	  nič	  svojega	  nima.	  Če	  bi	  se	  zgodilo,	  da	  bi	  morala	  od	  povzročitelja	  nasilja	  oditi,	  bi	  
odšla	  z	  vrečko,	  s	  katero	  je	  v	  zakon	  tudi	  prišla.	  Ali	  pa	  recimo	  to,	  da	  ne	  razpolaga	  s	  svojim	  
osebnim	   dohodkom,	   je	   sicer	   zaposlena,	   ampak	   mora	   ves	   osebni	   dohodek	   dati	  
povzročitelju	  ali	  pa	  s	  svojim	  osebnim	  dohodkom	  lahko	  kupuje	  hrano,	  plača	  položnice,	  na	  
koncu	  meseca	  ji	  ne	  ostane	  nič,	  za	  nobene	  osebne	  potrebe.	  Preostanek	  denarja	  se	  kopiči	  
pri	  povzročitelju.	  	  

Pri	   omejevanju	   gibanja	   so	   spraševali	   po	   zelo	   resnih	   načinih	   omejevanja	   gibanja,	   kot	   je	  
recimo	  to,	  da	  so	  zaprte	  v	  stanovanju,	  da	  ne	  smejo	  nikamor	  iti,	  da	  ne	  smejo	  imeti	  nobenih	  
stikov,	  da	  povzročitelj	  nasilja	  redno	  kontrolira	  njihove	  sms-‐e,	  mobilne	  telefone,	  e-‐maile	  in	  
tako	   naprej,	   da	   redno	   kontrolira	   vsakršne	   stike.	   Kar	   nekaj	   žensk	   je	   takih,	   ki	   so	   zaprte	   v	  
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stanovanjih,	  ne	  smejo	  nikamor	   iti,	  ne	  smejo	   imeti	  nobenih	  stikov	  s	  svojimi	  sorodniki,	  ne	  
smejo	  imeti	  prijateljic	  itn.	  	  

In	  pa	  spolno	  nasilje,	  ki	  ga	  je	  6,5%.	  Tudi	  tukaj	  gre	  za	  zelo	  resne	  incidence	  spolnega	  nasilja.	  

Spraševali	  smo	  po	  nasilju	  od	  15.	  leta	  starosti	  dalje	  in	  potem	  o	  nasilju	  v	  zadnjih	  dvanajstih	  
mesecih.	   Po	   teh	  podatkih,	   ga	   doživlja	   vsaka	   druga	   ženska,	   predvsem	  na	   račun	   visokega	  
odstotka	  psihičnega	  nasilja.	  Če	  bi	  upoštevali	  samo	  ostale	  vrste	  nasilja,	  brez	  psihičnega,	  pa	  
je	   to	   vsaka	   peta	   ženska.	   To	   so	   res	   zelo	   visoke	   številke,	   tudi	   v	   primerjavi	   s	   podobnimi	  
raziskavami,	  ki	  so	  bile	  narejene	  v	  svetu.	  

	  4%	   žensk	   je	   poročalo	  o	   tem,	  da	   je	   nasilje	   	   doživljalo	   v	   več	   zvezah,	   bile	   so	   tudi	   starejše	  
ženske,	  najstarejša,	  ki	   je	  poročala	  o	   tem,	  da	  še	  doživlja	  nasilje,	   je	  stara	  73	   let.	  Nekatere	  
ženske	  doživljajo	  nasilje	  celo	  svoje	  življenje,	  torej	  so	  ga	  doživljale	  v	  svoji	  zgodnji	  mladosti,	  
v	  začetku	  partnerstva	  in	  potem	  čez	  celo	  partnerstvo	  naprej.	  	  

Zelo	  pogosto,	  v	  5,5%,	  se	  nasilje	  začne	  v	  času	  nosečnosti	  ali	  je	  v	  času	  nosečnosti	  še	  posebej	  
hudo,	   recimo	   pretepanje	   v	   trebuh,	   brcanje	   v	   trebuh	   itn.,	   tako	   da	   je	   tudi	   kar	   nekaj	  
poročanja	  o	   splavih,	   ki	   so	  nastali	   zaradi	   tega	  nasilja	   v	  nosečnosti	   in	   to	  nasilje	   se	  potem	  
prenese	  tudi	  na	  otroke.	  	  

V	  naši	   raziskavi	   se	   je	  pojavilo	   zelo	  preče	  vprašanje	   zakaj	   ženske	   se	  ne	  odločajo,	  da	  bi	  o	  
nasilju	   spregovorile.	   Izkaže	   se	   da	   je	   precej	   visok	   odstotek	   tistih,	   ki	   ne	   poročajo,	   zaradi	  
socialne	   kontrole,	   norm	   in	   vrednot	   oziroma	   nekih	   tihih	   pravil,	   ki	   obstajajo	   v	   njihovih	  
lokalnih	   okoljih.	   Ženske	  molčijo	   na	   primer	   zaradi	   tega,	   ker	  med	   ženskami	   na	   vasi	   velja	  
prepričanje,	  da	  moraš	  pač	  potrpeti,	  da	  je	  to	  pač	  del	  ženskosti,	  del	  tega,	  da	  se	  poročiš,	  del	  
odnosa	  s	  tvojim	  partnerjem.	  Torej,	  o	  njem	  ne	  spregovoriš.	  	  

Tretjina	   vprašanih	   ne	   pove	   o	   tem,	   da	   doživlja	   nasilje	   zaradi	   sramu,	   ker	   jih	   je	   sram,	   ker	  
nočejo	  povedati,	   da	   jim	  v	   zakonu	  ni	   uspelo.	  Da	   je	   to	   zakon,	   ki	   ni	   dober	   zakon,	   da	   je	   to	  
družina,	  ki	  ni	  dobra	  družina.	  Da	  se	  v	  tej	  družini	  dogajajo	  zelo	  hude	  stvari.	  In	  včasih	  ženske	  
to	  vzamejo,	  kot	  nek	  oseben	  neuspeh,	  da	  si	  rečejo	  »ni	  mi	  uspelo	  skreirati	  	  okolja	  v	  katerem	  
bi	  se	  vsi	  varno	  počutili…«.	  	  

Pogosto	   so	  omenjale	   tudi	  prepričanje,	  da	   se	  bo	  nasilnež	   spremenil.	   Še	   vedno	  upajo,	  po	  
dvajsetih	   letih	  nasilja	  upajo,	  da	  se	  bo	  njihov	  partner	  enkrat	  spremenil,	  da	   jim	  bo	  na	  nek	  
način	  povedal,	  da	  jih	  ima	  rad,	  da	  so	  vredne	  življenja	  in	  čakajo	  na	  moment	  tega	  preobrata,	  
ker	  vendarle	  same	  ne	  morejo	  verjet,	  da	  so	  se	  poročile	  ali	  pa	  da	  so	  v	  	  

partnerstvu	  z	  nekom,	  ki	  jih	  ne	  mara.	  Ki	  jih	  bazično	  sovraži.	  	  
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Potem	  jih	   je	  kar	  nekaj	  prepričanih,	   in	  to	   je	  tudi	  tipično	  prepričanje	  socialne	  kontrole,	  da	  
gre	  za	  družinsko	  zadevo,	  da	  se	  o	   tem	  ne	  sme	  govoriti,	  da	   to	  mora	  družina	  sama	  na	  nek	  
način	  uredit.	  	  

Nekatere	  so	  bile	  prepričane,	  da	  se	  dejanje	  ne	  bo	  ponovilo,	  pa	  se	  potem	  je	  enkrat,	  dvakrat	  
itn.	   Potem	  obstaja	   pojav,	   da	  prihaja	   vedno	   znova	  do	  neke	   sprave,	   ne?	  Nasilje	   se	   zgodi,	  
potem	   je	   povzročitelju	   nasilja	   žal,	   kupi	   kakšno	   darilo,	   poklekne	   pred	   žensko	   in	   reče	  
oprosti,	  nisem	  mislil,	  nikoli	  več	  se	  ne	  bo	  ponovilo	  itn.	  In	  ženske	  se	  raznežijo,	  potem	  pa	  se	  
vedno	  znova	  to	  zgodi,	  vedno	  bolj	  pogosto	  in	  na	  koncu	  se	  dogaja	  brez	  opravičil.	  

Vzrokov,	  ki	  so	  jih	  naštevale	  	  je	  seveda	  še	  več,	  ampak	  zelo	  pogosto	  so	  vzroki	  res	  neka	  tiha	  
pravila,	  neke	  tihe	  norme,	  ki	  v	  nekem	  lokalnem	  okolju	  obstajajo.	  Eden	  tihih	  vzrokov	  je	  tudi	  
prepričanje,	   da	   nasilje	   izvaja	   nekdo	   drugi,	   da	   to	   delajo	   ali	   pripadniki	   drugih	   etničnih	  
manjšin,	  tujci	  ali	  pripadniki	  drugih	  narodnosti	  drugih	  itn.	  In	  zato	  ker	  so	  vsi	  prepričani,	  da	  
to	  delajo	  samo	  drugi	  ljudje,	  potem	  o	  nasilju	  v	  svoji	  družini	  ne	  morem	  poročati,	  saj	  s	  tem	  
porušim	   prevladujočo	   sliko	   kdo	   je	   storilec.	   Izkazalo	   se	   je,	   da	   so	   storilci,	   v	   naveden	  
raziskavi,	   povprečno	   zelo	   visoko	   izobraženi	   ljudje.	   Večina	   ima	   končano	   srednjo	   šolo	   ali	  
več,	  11%	  	  jih	  ima	  končan	  magisterij	  in	  2%	  celo	  doktorat.	  Gre	  seveda	  za	  slovenske	  moške,	  
ostale	   narodnosti	   in	   etnične	   manjšine	   so	   zastopane	   v	   skladu	   s	   svojo	   prisotnostjo	   v	  
populaciji.	  Od	  tega	  čisto	  nič	  ne	  odstopajo.	  

Eno	   od	   vprašanj	   je	   bilo	   tudi	   to,	   kako	   so	   ženske	   zadovoljne	   z	   različnimi	   službami.	  
Presenetljivo	   dobro	   so	   se	   obnesle	   javne	   službe.	   Velja	  mit,	   prepričanje,	   da	   javne	   službe	  
(center	   za	   socialno	   delo,	   policija,	   zdravstveni	   domovi,	   šola	   itn.)	   ne	   delajo	   dobro.	   Naša	  
raziskava	  je	  to	  v	  veliki	  meri	  ovrgla.	  Ženske	  so	  z	  delom	  centra	  za	  socialno	  delo	  zadovoljne	  v	  
skoraj	  polovici	  primerov.	  	  

S	  policijo	  so	  ženske	  po	  navadi	  zelo	  zadovoljne,	  samo	  četrtina	  žensk	  je	  zelo	  nezadovoljna	  z	  
intervencijo	   policije	   in	   z	   intervencijo	   centra	   za	   socialno	   delo.	  Malo	   bolj	   so	   zadovoljne	   z	  
zdravstvenim	  domom,	  ampak	  tukaj	  moremo	  vedeti,	  da	  so	  zdravstveni	  domovi	  po	  navadi	  
tisti,	  ki	  ne	  delajo	  aktivno	  na	  nasilju.	  Dovolj	   je	  že	  to,	  da	  tam	  zdravnica	  prepozna,	  da	  se	  je	  
neki	  ženski	  zgodil,	  da	  doživlja	  nasilje,	  da	  jo	  ohrabri	  in	  da	  ji	  pomaga	  pri	  tem,	  da	  gre	  recimo	  
na	  službo,	  ki	  je	  za	  to	  pristojna.	  	  

	  Nevladne	   organizacije	   smo	   dobile	  malo	   slabše	   rezultate,	   saj	   je	   bil	   velik	   odstotek	   žensk	  
nezadovoljnih	  z	  delom	  nevladnih	  organizacij.	  Predvidevamo	  predvsem	  zaradi	  tega,	  ker	  je	  
teh	  organizacij	  blazno	  malo	  in	  jih	  zelo	  malo	  žensk	  jih	  pozna.	  Mislim	  da	  zelo	  dobro	  to,	  da	  se	  
nevladne	  organizacije	  iz	  večjih	  mest,	  kot	  je	  Ljubljana,	  Maribor	  itn.	  premikajo	  v	  podeželjska	  
okolja,	  kar	  prispeva	  h	  temu,	  da	  se	  ženske	  zdaj	  pogosteje	  odločajo	  za	  prijavo	  nasilja,	  kot	  so	  
prej.	  
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Nezadovoljne	  so	  bile	  tudi	  z	  delom	  duhovnikov.	  Po	  navadi	  ženske	  mislijo,	  da	  bodo	  dobile	  
pomoč,	   podporo	   itn.,	   ampak	   seveda	   to	   niso	   službe,	   to	   ni	   poklic,	   ki	   bi	   lahko	   aktivno	  
prispeval	  k	  temu,	  da	  se	  nasilje	  preneha,	  čeprav	  ženske	  to	  dostikrat	  upajo.	  

Pogosto	  se	  ženske,	  preden	  grejo	  na	  katerokoli	  službo,	  obrnejo	  na	  svojo	  osebno	  mrežo.	  Se	  
pravi,	  povejo	  to	  ali	  prijateljici	  ali	  sorodnici	  ali	  mami,	  nekomu,	  ki	  jim	  je	  blizu.	  Od	  te	  osebne	  
mreže	  dobijo	   različne	  odzive.	   Zelo	   različne.	  Dostikrat	   se	   zgodi,	   da	   jim	  pomagajo,	   da	   jim	  
ljudje	   iz	  njihove	  osebne	  mreže	  povejo	  »Smeš.	  Pravico	   imaš	  do	   svojega	   življenja.	  Pravico	  
imaš	  do	  svojega	  telesa.	  Ne	  to	  zdržat.	  Daj	  prijavi.	  Pojdi	  stran….«	   in	  včasih	   ljudje	  ponudijo	  
celo	  svoje	  stanovanje,	  rečejo	  »Pridi	  k	  meni,	  boš	  toliko	  časa	  pri	  meni	  dokler	  si	  sama	  ne	  boš	  
kaj	  uredila…«.	  Zelo	  pogosto	  pa	  naletijo	  tudi	  na	  drugačne	  odzive.	  Ljudje	  govorijo	  »Vzdrži,	  
saj	  bo	  vse	   skupaj	  prenehalo.	  Mogoče	   ima	   samo	  neko	  krizo.	  Ne	  povej….«.	   Zelo	  dostikrat	  
mislijo,	  da	  jim	  pomagajo	  s	  takšnimi	  nasveti,	  kot	  je	  recimo	  »Ne	  jezikaj!	  Ne	  odgovarjaj	  mu	  
nazaj!	   Če	   mu	   ne	   boš	   odgovarjala,	   on	   tega	   ne	   bo	   delal.	   Sigurno	   si	   na	   nek	   način	   sama	  
sprožila	  to	  nasilje	  in	  se	  on	  samo	  odziva	  na	  to	  tvoje	  nasilje.	  …«	  	  Ali	  pa	  svetujejo,	  da	  takrat,	  
kadar	  je	  hudo,	  gredo	  iz	  stanovanja,	   	  se	  umaknejo	  za	  nekaj	  časa,	  pa	  potem	  pridejo	  nazaj,	  
ko	  ne	  bo	  več	  hudo,	  naj	  se	  zaklenejo	  nekam	  v	  sobo	  in	  tam	  počakajo,	  da	  pač	  to	  nasilje	  na	  
nek	  način	  mine.	  Tiste,	  ki	  delamo	  z	  žrtvami	  nasilja,	  vemo,	  da	  take	  strategije	  ne	  pomagajo.	  
Da	   povzročitelji	   nasilja,	   nasilje	   izvedejo	   ne	   glede	   na	   to,	   kako	   se	   ženske,	   žrtve	   nasilja	  
obnašajo.	  Nikoli	  ni	  v	  redu.	  Se	  pravi,	  nekdo,	  ki	  hoče	  nekaj	  narediti,	  bo	   izrabil	  moment	  ne	  
glede	  na	  to,	  kaj	  žrtev	  naredi.	  Če	  je	  tiho,	  ni	  v	  redu,	  če	  je	  glasna,	  ni	  v	  redu.	  Če	  se	  upira,	  ni	  v	  
redu,	  če	  se	  ne	  upira,	  ni	  v	  redu	  itn.	  Skratka,	  nasilje	  ni	  reakcija	  na	  to,	  kako	  se	  žrtev	  obnaša,	  
ampak	  je	  nasilje	  osebna	  odločitev	  za	  to,	  da	  bo	  nekdo	  z	  močjo,	  s	  psihično	  ali	  fizično	  močjo,	  
pridobil	  še	  več	  moči	  in	  si	  podredil	  svoje	  družinske	  člane.	  Toliko	  mogoče,	  za	  konec	  pa	  še	  kaj	  
za	  razpravo.“	  

Dževada	   Popaja,	   Zavod	   Emma:	   „Hvala	   Vesna.	   Raziskava	   potrjuje	   to,	   kar	   nevladne	  
organizacije,	  pa	  tudi	  vladne,	  centri	  za	  socialno	  delo	  recimo,	  doživljamo	  na	  terenu.	  Vesna	  je	  
spregovorila	  tudi	  o	  dinamiki	  nasilja,	  kar	  tudi	  lahko	  potrdimo,	  da	  je	  točno	  tako	  kot	  v	  praksi.	  
Strinjam	   se	   tudi,	   da	   je	   obnašanje	   povzročiteljev	   nasilja	   lastna	   odločitev	   in	   zato	   vedno	  
govorimo,	  da	  je	  za	  svoje	  obnašanje	  odgovoren	  vsak	  sam,	  torej	  izvajalec	  nasilja	  in	  ne	  žrtev.	  
V	   našem	   delu	   z	   žrtvami	   nasilja	   se	   velikokrat	   izkaže,	   da	   potrebujejo	   potrebujejo	   pravno	  
pomoč,	  če	  so	  izpolnjeni	  pogoji	  tudi	  brezplačno	  pravno	  pomoč.	  V	  takih	  primerih	  je	  v	  veliko	  
pomoč	  odvetništvo.	   Zdaj	   bi	   prosila	   odvetnika,	   gospoda	   Žibreta,	   da	   nam	  predstavi	   vlogo	  
zagovornika	  žrtve	  nasilja.“	  
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ODVETNIK	  BLAŽ	  ŽIBRET	  

„Hvala	  lepa	  za	  besedo.	  Moje	  ime	  je	  Blaž	  Žibret.	  Sem	  odvetnik,	  iz	  Ljubljane,	  sicer	  sem	  pa	  po	  
rodu	   iz	  Krškega,	  tako	  da	  to	  dvorano	  poznam	  tudi	  po	  kakšni	  drugi	  vsebini,	  ko	  smo	  še	  kot	  
otroci	  in	  mladostniki	  hodili	  v	  kino	  in	  preživljali	  lepe	  trenutke.	  	  

Današnja	  tema	  je	  nasilje	  v	  družini,	  nasilje	  nad	  ženskami,	  bolj	  nasilje	  nad	  ženskami,	  čeprav	  
jaz	  bi	  razširil	   temo,	  bolj	  kot	   izziv,	  pogovor,	  nasilje	  v	  družini.	  Moram	  pozdraviti	  predvsem	  
delo	  tako	  vladnih	  kot	  nevladnih	  organizacij	  na	  področju	  odkrivanja	  in	  seveda	  govorjenja	  o	  
nasilju	   na	   sploh	   v	   družbi,	   kar	   je	   pozitiven	   premik	   in	   tako	   kot	   je	   tudi	   raziskava,	   kakor	   je	  
povedala	  profesorica,	  ugotovila,	  da	  vladne	  službe	  ali	   inštrumentarij,	   tako	  kot	   se	   zdaj	  po	  
novem	   govori,	   deluje.	   Predvsem	   je	   treba	   povedati,	   da	   je	   policija	   pridobila	   dodatna	  
pooblastila,	  po	  Zakonu	  o	  policiji	  in	  tudi	  po	  ostalih	  zakonih,	  tako	  da	  lahko	  reagira.	  Tako	  da	  
ne	   gre	   več	   za	   civilnopravni	   odnos	   ali	   v	   nasprotnem	  pomenu	   klasični	   kazensko,	   kazenski	  
odnos,	   temveč	   so	   se	   ta	   kazniva	   dejanja	   razširila.	   Tako	   je	   policija	   tu	   učinkovita	   tudi	   pri	  
izrekanju	  prepovedi	  približevanj	  torej,	  vsaka	  žrtev	  nasilja	  ima	  lažji	  dostop	  do	  varstva,	  kot	  
ga	  je	  imela	  nekoč.	  	  

Odvetniki	  ali	  tudi	  sicer	  drugi	  strokovnjaki	  se	  pojavimo	  kasneje.	  Pravo	  je	  zgodovinska	  veda,	  
tako	   se	   vedno	   ukvarjamo	   z	   nekim	   historičnim	   dogodkom,	   ki	   se	   je	   zgodil	   nekoč	   in	  
oškodovanec,	  oškodovanka,	  ki	  se	  zglasi	  pri	  odvetniku,	  torej	  spregovorijo	  o	  dejanju,	  ki	  se	  je	  
že	  zgodilo.	  Potem	  se	  ugotavljajo	  dejanja	  sproti,	  ampak	  načeloma	  govorimo	  o	  že	  izvršenih	  
dejanjih,	  ki	  imajo	  lahko	  znake	  kaznivega	  dejanja,	  lahko	  znake	  prekrška,	  lahko	  pa	  tudi,	  tako	  
kot	   je	  bilo	  rečeno,	  so	   le	  stvar	  prepira	   in	  gre	  za	  zdrav	  odnos	  v	  družini.	  Če	   je	  vse	  prelepo,	  
potem	  nekaj	  ni	  prav.	  	  

Vloga	  odvetnika	  je	  seveda	  prosta,	  v	  določenih	  primerih	  je	  obramba	  obvezna,	  v	  določenih	  
primerih,	   torej	   kaznivih	  dejanjih	  ali	  pa	  v	  primeru,	  da	   so	  oškodovanci	  otroci	   in	  da	  gre	   za	  
določena	  kazniva	  dejanja,	  bodisi	  nasilje	  nad	  otroci,	   spolno	  nasilje,	  drugače	  pa	  seveda	   je	  
pomoč	   odvetnika	   na	   podlagi	   pooblastila.	   Gre	   torej	   za	   mandatno	   razmerje	   med	  
odvetnikom	   in	   stranko,	   v	   konkretnem	   primeru	   oškodovanko,	   praviloma	   so	   to	  
oškodovanke.	   Lahko	   gre	   tudi	   za	   brezplačno	   pravno	   pomoč,	   takrat	   država	   pomaga	  
oškodovancu,	   da	   pridobi	   pravico	   do	   odvetnika,	   če	   izpolnjuje	   tako	   imenovani	   socialni	  
cenzus.	  Torej,	  če	  gre	  za	  neke	  premoženjske	  stiske	  in	  je	  torej	  oškodovanec	  upravičen.	  	  

Pravilno	   je,	   če	   se	   izrazim,	   vloga	   zagovornika.	   Zagovornik	   je	   takrat,	   kadar	   zagovarjamo	  
obdolženca.	  Drugače,	  v	  drugih	  primerih	  smo	  pa	  pooblaščenci.	  Gre	  za	  različne	  vloge,	  vloga	  
zagovornika	   je,	  kadar	  zagovarjaš	  obdolženca,	  ki	   je	   storil	   kaznivo	  dejanje,	   lahko	  se	  zgodi,	  
ravno	   storilca,	   ki	   je	   storil	   kaznivo	   dejanje	   na	   primer	   nasilja	   v	   družini.	   Takrat	   odvetnik	  
nastopa	  kot	  zagovornik	  in	  je	  kot	  pomoč,	  strokovna	  pomoč	  obdolžencu	  pri	  dejanju,	  ki	  ga	  je	  
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storil.	   Lahko	   se	   zgodi	   pa	   obratno,	   da	   zaprosi	   za	   pomoč,	   recimo	   oškodovanka,	   v	   tem	  
primeru	   pa	   je	   odvetnik	   pooblaščenec	   oškodovanke,	   če	   gre	   za	   kazenski	   postopek	   ali	   je	  
odvetnik	   zastopnik	   v	   civilnem	   postopku,	   če	   gre	   za	   tožbo	   ali	   morebiti	   v	   nepravdnem	  
postopku	  po	  Zakonu	  o	  preprečevanju	  nasilja	  v	  družini.	  	  

Torej,	   vloge	   so	   različne	   in	   vsak	   ima	   svoj	   namen,	   kar	   je	   tudi	   prav,	   zato	   smo	   tudi	   pravna	  
država	  in	  k	  temu	  moramo	  stremeti	  vsak	  dan	  in	  to	  tudi	  dobesedno	  negovati.	  Nadalje,	  kar	  bi	  
želel	   izpostaviti	   je,	   da	   je	  med	   stranko,	   ki	   se	   zateče	   k	   odvetniku	   ali	   ki	   zaprosi	   za	   pomoč	  
odvetnika,	   in	  odvetnikom	  zaupno	  razmerje,	  zato	  	  vse	  kar	  stranka	  pove,	  ostane	  v	  odnosu	  
odvetnik	  -‐	  stranka.	  Upam,	  da	  ste	  razumeli	  včerajšnjo	  intervencijo	  kolega	  Jeleniča,	  ki	  je	  bil	  
zgrožen	   nad	   predlogi	   novih	   zakonov,	   da	   bi	   odvetniki	   dobesedno	   ovajali	   svoje	   stranke,	  
čeprav	   govorimo	   v	   konkretnem	   primeru	   za	   premoženjska	   kazniva	   dejanja,	   vendar	   če	  
bomo	  nekje	  popustili,	  potem	  lahko	  da	  bomo	  odvetniki	  prisiljeni,	  da	  bomo	  morali	  govoriti	  
tudi	  o	  teh	  zadevah	  nekim	  drugim	  organom,	  kar	  pa	  po	  mojem	  ni	  v	  interesu	  nobenega	  od	  
nas,	  čeprav	  to	  deluje	  zelo	  všečno.	  Včeraj	  je	  to	  delovalo	  všečno,	  je	  pa	  zelo	  nevarno.	  	  

Jaz	   bom	   počasi	   zadevo	   zaključil	   in	   bom	   dal	   kot	   en	   imperativ	   ali	   pa	   en	   izziv	   današnje	  
okrogle	   mize.	   Torej,	   spregovorili	   smo	   o	   nasilju	   zlasti	   nad	   ženskami,	   premalo,	   zlasti	  
premalo	  govorimo	  o	  nasilju	  nad	  otroki,	  ki	  so	  še	  bolj	  žrtve	  kot	  odrasle	  osebe,	  četudi	  so	  to	  
ženske,	   šibkejšega	   spola,	   otroci	   so	   toliko	   bolj	   nebogljeni	   zaradi	   tega,	   ker	   težje	   izražajo	  
svojo	   voljo,	   težje	   se	   zatečejo	   k	   pomoči	   in	   so	   tudi,	   v	   primeru	   zlorab,	   lažje	   podvrženi	  
zlorabam.	   Seveda	   druga	   pomembna	   skupina	   o	   kateri	   se	   še	   v	   tej	   družbi	   ne	   govori,	   so	  
starostniki.	  O	   tem	  se	  pravzaprav	   zelo	  malo	  govori,	   vendar	  nasilja	  nad	   starostniki	   je	   več,	  
kot	   si	  mi	  mislimo,	   tudi	   v	   lokalnem	  okolju	   in	   tudi	   v	   večjih	  mestih.	  Menim,	  da	   je	   v	   večjih	  
mestih	  morda	  ta	  odtujenost	  še	  toliko	  težja	  za	  starostnike,	  kot	  v	  lokalnem	  okolju	  in	  seveda	  
ogromno	  je	  tudi	  nasilja	  nad	  moškimi,	  čeprav	   je	  morebiti	   to	  težko	  razumljivo.	  Lahko	  vam	  
povem	  iz	  osebnih	   izkušenj.	   Imam	  več	  primerov,	  ko	  so	  žrtve	  nasilja	  moški	   in	  to	  so	  takšne	  
oblike	  nasilja,	  da	  v	  tistih	  klasičnih	  oblikah,	  ki	  jih	  doživljate	  ženske,	  če	  se	  lahko	  tako	  izrazim,	  
so	  moški	  še	  toliko	  bolj	  nebogljeni.	  Čeprav	  je	  težko	  razumeti,	  vendar	  temu	  je	  tako	  in	  tudi	  v	  
tem	  primeru	  država	  reagira	  in	  morate	  vedeti,	  da	  je	  tovrstnim	  moškim	  še	  toliko	  težje	  o	  tem	  
spregovoriti,	  ker	  s	  tem	  izpadejo	  kot	  copata,	  slab	  moški	  itn.	  	  

To	  sem	   jaz	  danes	  dal	  kot	   izziv,	   zaradi	   tega,	  da	  se	   tale	   razprava	  malo	   razgiba,	  bi	  pa	  želel	  
nekaj	  izpostaviti.	  Nasilje	  v	  družini	  ali	  v	  družinski	  skupnosti	  je	  res	  hudo	  dejanje,	  zaradi	  tega	  
ker	  se	  takšnih	  skupnostih	  pojavljajo	  čustva.	  Torej,	  ta	  čustva	  so	  pozitivna	  ali,	  v	  tem	  primeru	  
negativna,	   in	   žrtev	   je	   dodatno	   obremenjena	   zaradi	   teh	   čustev.	   V	   primeru	   drugovrstnih	  
kaznivih	   dejanj,	   ali	   so	   to	   premoženjske	   narave	   ali	   sicer	   kakršnekoli	   druge	   ali	   je	   to	   rop,	  
tatvina,	  karkoli,	  teh	  čustev	  ni.	  Torej	  gre	  za	  nek	  motiv	  storilca,	  ki	  stori	  to	  kaznivo	  dejanje	  in	  
žrtev	  ali	  oškodovanec	  je	  v	  tem	  primeru	  pač	  napadena,	  vendar	  ne	  gre	  v	  tisto	  intimo,	  ki	  jo	  
doseže	  nasilje	  v	  družini,	  zatorej	  je	  pravilno,	  da	  o	  tem	  spregovorimo	  in	  pogumno	  naprej.	  In	  
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če	   kdo	   meni,	   da	   se	   je	   zgodila	   mu	   krivica	   seveda	   mora	   poskrbeti	   zase	   in	   prijaviti	   to	  
pristojnim	  organom,	  v	  kolikor	  sam	  te	  zadeve	  ne	  more	  rešiti	  ali	  pa,	  v	  vsakem	  primeru,	  če	  
gre	  za	  storitev	  kaznivega	  dejanja.	  	  

Ena	  druga	  zadeva,	  na	  katero	  bi	  tudi	  rad	  opozoril,	  kot	  odvetnik,	  so	  tako	  imenovane	  lažne	  
prijave.	   Teh	   lažnih	   prijav	   je	   tudi	   nekaj,	   zatorej,	   četudi	   je	   kdaj	   kakšna	   stvar,	   ki	   bi	   jo	   bilo	  
smiselno	   olepšati,	   tega	   nikar	   ne	   počnite.	   Povejte	   tisto,	   kar	   se	   je	   zgodilo	   in	   bodo	   že	  
pristojni	  organi	  presodili	  ali	  je	  v	  konkretnem	  primeru	  kaznivo	  dejanje	  ali	  gre	  v	  konkretnem	  
primeru	  za	  prekršek	  ali	  pa	  ne	  doseže	  te	  stopnje	  javnega	  interesa	  in	  boste	  to	  zadevo	  urejali	  
preko	   drugih	   zadev,	   torej	   ne	   olepšat,	   ne	   dodat,	   ne	   spreminjat,	   povejte	   tisto	   kar	   se	   je	  
zgodilo	  in	  na	  koncu	  se	  skozi	  postopek	  pokaže	  zgodba	  kot	  resnična	  in	  pravilna.	  Toliko.“	  

Dževada	   Popaja,	   Zavod	   Emma:	   „Hvala!	   Tudi	   jaz	   potrjujem	   to.	   Namreč,	   	   Zakon	   o	  
preprečevanju	   nasilja	   v	   družini	   	   lepo	   opredeljuje	   nasilje	   v	   družini	   in	   družinske	   člane,	   iz	  
česar	   izhaja,	   da	   so	   žrtve	   nasilja	   lahko	   tudi	  moški.	   Ta	   zakon	   govori	   tudi	   o	   povzročiteljih	  
nasilja,	   tudi	   za	   njih	   je	   organizirana	   pomoč,	   ampak	   na	   žalost,	   kot	   je	   bilo	   rečeno,	   so	   te	  
družbene	  vloge	  tako	  naravnane,	  da	  se	  zelo	  malo	  moških	  odloči,	  povzročiteljev	  ali	  žrtev,	  da	  
se	   vključujejo	   v	   programe.	   Seveda	   nevladne	   organizacije	   delamo	   na	   tem	   področju,	   so	  
opazni	   nekakšni	   premiki,	   čeprav	   nezadostni.	   Zdaj	   bi	   pa	   povabila	   k	   besedi	   gospo	  Melito	  
Kramar,	   ki	   prihaja	   iz	   Zakonskega	   in	   družinskega	   inštituta	   Novo	   mesto.	   Ugotavljamo	  
namreč,	   da	   vse	   večje	   število	   žensk	   in	   otrok,	   ki	   so	   doživeli	   nasilje,	   potrebuje	   globljo	  
psihološko	  pomoč.	  Ni	  več	  dovolj	  samo	  svetovanje,	  kot	  ga	  nudimo	  nevladne	  organizacije,	  
čeprav	   v	   zadostni	  meri	   pokrivamo	   te	   potrebe.	   Zdaj	   se	   vključujejo	   tudi	   v	   različne	   oblike	  
psihoterapije	   itn.	   Zatorej	   bi	   prosila	   vas	   ga.	   Kramar,	   da	   poveste	   kakšno	   besedo	   na	   to	  
temo.“	  

	  

	  

	  

	  

	  

	  

	  

	  

	  



	  	  	  	  Okrogla	  miza:	  Nasilje	  nad	  ženskami	  na	  podeželju	  in	  neformalna	  socialna	  kontrola	  

	  

	  

20	  

	  

MELITA	  KRAMAR,	  ZAKONSKI	  IN	  DRUŽINSKI	  INŠTITUT	  NOVO	  MESTO	  

„Hvala	   lepa.	  Torej,	  moje	   ime	   je	  Melita	  Kramar	   in	  prihajam	   iz	  Zakonskega	   in	  družinskega	  
inštituta	  Novo	  mesto,	  kjer	  delam	  kot	  zakonska	  in	  družinska	  terapevtka.	  V	  tem	  današnjem	  
prispevku	   vam	   bom	   poskušala	   prikazati	   kar	   se	   v	   praksi	   nekako	   prikaže	   v	   terapevtskem	  
delu,	   s	   čim	   in	   na	   kakšen	  način,	   s	   čim	   vse	   se	   podeželske	   ženske,	   pa	   ne	   zgolj	   podeželske	  
ženske	  ampak	  vse	  ženske,	  soočajo,	  ko	  se	  odločajo	  za	  vstop	  v	  terapevtski	  proces.	  Namreč,	  
nekako	  naša	  mestna	   jedra	   so	  manjša,	   težko	  govorimo	  o	  mestih,	  pa	   tudi	   ženske,	   ki	   sicer	  
živijo	   v	   mestnih	   jedrih	   so	   nekako	   povezane	   močno	   s	   podeželjem	   oziroma	   iz	   njega	  
prihajajo.	  	  

Torej,	   naj	   za	   uvod	   povem,	   da	   je	   Zakonski	   in	   družinski	   inštitut	   Novo	   mesto	   neprofiten	  
socialnovarstveni	  zavod.	  Delujemo	  že	  peto	  leto,	  od	  tega	  dobri	  dve	  leti	  v	  Krškem	  in	  imamo	  
našo	  enoto	  v	  sosednji	  stavbi	  v	  Hotelu	  City.	   Izhodišče	  našega	  dela	   je	  predpostavka,	  da	   je	  
človek	   bitje	   odnosov,	   namreč,	   da	   brez	   odnosov	   ne	   moremo	   preživeti,	   v	   odnosih	   smo	  
oblikovani,	  zaznamovani	   in	   jih	   tudi	  sami	  oblikujemo.	  Upanje	  za	  terapevtsko	  delo	  nam	  je	  
pa	   ena	   močna	   predpostavka,	   da	   je	   v	   varnih	   odnosih,	   tudi	   v	   odraslosti,	   v	   odrasli	   dobi,	  
možno	  preoblikovati	   določene	  nezdrave	   in	  nefunkcionalne	   vzorce	   vedenja,	   čustvovanja,	  
mišljenja.	  Se	  pravi,	  preoblikovati	  v	  bolj	  zdrave	  in	  bolj	  funkcionalne.	  Delamo	  pa	  po	  metodi	  
relacijske	   družinske	   terapije.	   Naša	   osrednja	   dejavnost,	   Zakonskega	   in	   družinskega	  
inštituta,	   je	   terapevtska	  dejavnost,	   se	  pravi	   individualne,	   partnerske,	   družinske	   terapije,	  
pa	  tudi	  skupinske	  terapije,	  poleg	  tega	  pa	   izvajamo	  tudi	  nekatere	  preventivne	  programe,	  
pa	   tudi	   izobraževalne,	   kakor	   so	  predavanja,	  delavnice,	   supervizije	   za	   strokovne	  delavce.	  
Predvsem,	   v	   okviru	   našega	   dela	   žrtve	   storilca	   kaznivih	   oziroma	   kaznivih	   dejanj...se	  
opravičujem,	  nasilja,	   kar	   je	   kaznivo	  dejanje,	   srečujemo	  v	  okviru	   tako	   terapevtskih	   kakor	  
tudi	   preventivnih	   programov.	   Mogoče	   bi	   bilo	   dobro,	   da	   povem,	   kako	   poteka	   pri	   nas	  
terapija.	   Terapevtski	   proces	   je	   prostovoljen,	   se	   pravi,	   udeleženec	   sam	   pokliče	   na	   naš	  
inštitut	   ali	   vzpostavi	   kontakt	   preko	   elektronske	   pošte,	   nakar	   se	   v	   pogovoru	   z	   njim	  
dogovorimo	   za	   srečanje	   oziroma	   mu	   podamo	   kakšne	   druge	   informacije,	   ki	   jih	   takrat	  
potrebuje,	  kam	  se	  še	  lahko	  obrne	  in	  podobno.	  Terapevtski	  proces	  poteka	  okvirno,	  kot	  en	  
ciklus,	  mi	  temu	  rečemo,	  dvanajst	  zaporednih	  srečanj,	  dvanajst	  tednov,	  enkrat	  na	  teden	  po	  
eno	   uro.	   To	   pomeni	   tri	   mesece	   redne	   tedenske	   obravnave,	   ki	   pa	   se	   praviloma	   tudi	  
podaljša	  nekje	  do	  dve	   leti	   z	   vmesnimi	  prekinitvami,	   kar	  nakazujejo	   tudi	   raziskave,	   da	   je	  
potrebno	   za	   preoblikovanje	   nepravilnih,	   nefunkcionalnih,	   nezdravih	   vzorcev,	   vedenja,	  
mišljenja,	  čustvovanja,	  vključitev	  v	  daljši	  proces,	  v	  daljši	  …	  bom	  rekla	  zdrav	  odnos,	  ki	  pa	  je	  
tudi	  terapevtski	  odnos.	  Tako	  kot	  sem	  rekla,	  v	  okviru	  naših	  programov	  se	  srečujemo	  tako	  z	  
žrtvami,	   kakor	   tudi	   s	   storilci	   nasilja,	   predvsem	   v	   okviru	   našega	   strokovno	   verificiranega	  
programa	   terapevtska	   pomoč	   pri	   čustvenem,	   fizičnem	   in	   spolnem	   nasilju.	   To	   je	   naš	  
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osrednji	   program,	   ki	   ga	   izvajamo	   že	   od	   vsega	   začetka.	   V	   ta	   program,	   ki	   je	   namenjen	  
terapevtski	  pomoči	  za	  razreševanje	  kakršnih	  koli	  stisk,	  ki	  izhajajo	  kot	  posledica	  nasilja	  vseh	  
oblik,	  je	  bilo	  do	  junija	  2010	  vključenih	  nekje	  800	  uporabnikov,	  tako	  moških,	  žensk,	  kakor	  
tudi	  otrok.	  Od	   tega	   je	  približno	  80%	   žensk.	   To	  pomeni,	   da	   je	  nekje	  800	  uporabnikov	   se	  
vključilo	  na	  enkratni	  terapevtski	  svetovalni	  pogovor	  oziroma	  daljši	  terapevtski	  proces,	  več	  
mesecev.	   Ena	   specifika	   je,	   pri	   vključevanju	   v	   terapijo,	   da	   je	   pospremljena	   odločitev	   za	  
vključitev	  v	  en	  tak	  proces,	  v	  en	  tak	  korak,	  z	  veliko,	  veliko	  stiske.	  Tako,	  kot	   je	  že	  bilo	  prej	  
rečeno,	  ni	  enostavno	  poiskati	  pomoč	  zase.	  Je	  nek	  tabu	  poiskati	  pomoč	  v	  kolikor	   izhajajo	  
težave	   iz	   medosebnih	   odnosov,	   kaj	   šele,	   če	   je	   tam,	   posredi	   tudi	   nasilje,	   če	   smo	   žrtve	  
nasilja,	  če	  smo	  nemočni	   in	  v	  veliki	  stiski.	  V	  vsakem	  primeru	  pa	   je	  ob	  vključitvi	  v	   terapijo	  
potrebna	   predvsem	   močna	   odločitev	   in	   velika	   želja	   po	   spremembi,	   kar	   pa	   je	   pri	   žrtvi	  
nasilja	  še	  posebej	  otežkočeno,	  saj	  se	  počutijo	  na	  eni	  strani	  osramočene,	  izpostavljene,	  na	  
drugi	  strani	  pa	  krive.	  Se	  pravi,	  imajo	  občutek,	  „...saj	  si	  že	  zaslužim	  „,	  kar	  pa	  dobijo	  tudi	  en	  
tak	  feedback	  hitro	  tudi	  v	  svoji	  okolici.	  Zdaj,	  s	  čim	  se	  podeželska	  ženska,	  na	  sploh	  ženska,	  ki	  
se	   vključuje	   v	   terapijo,	   sploh	   sooča.	   Opažamo	   pri	   svojem	   delu,	   da	   je	   za	   odločitev	   za	  
terapevtski	  proces,	  da	  je	  to	  že	  en	  korak	  naprej,	  od	  tiste,	  ki	  pokliče	  na	  policijo	  ali	  se	  obrne	  
na	   Center	   za	   socialno	   delo,	   da	   se	   obrne	   na	   eno	   nevladno	   organizacijo,	   zakaj	   pa	   je	  
potrebna	  ena	  močna	  spodbuda	  ali	  pa	  močan	  napotek	  od	  zunaj.	  Se	  pravi	  ali	  je	  to	  Center	  za	  
socialno	  delo	  ali	  varna	  hiša	  ali	  je	  to	  zdravnik	  ali	  prijateljica	  ali	  kdorkoli	  drug,	  se	  pravi	  ena	  
močna	  avtoriteta	  bi	   rekla	  temu.	  Potrebno	   je	  veliko	  ene	  zunanje	  opore.	  Naše	   izkušnje	  so	  
tudi	  takšne,	  da	  ženske,	  ki	  nimajo	  te	  zunanje	  opore,	  ki	  še	  niso	  šle	  na	  center	  ali	  v	  varno	  hišo	  
ali	   kam	   drugam,	   nikomur	   še	   povedale	   o	   nasilju,	   spremljajo	   tudi	   tri	   leta	   naš	   oglas	   v	  
časopisu	   in	   se	   vsak	   teden	   sprašujejo:	   »...ali	   naj	   pokličem	   ali	   ne«	   	   Se	   pravi	   se	   ta	   doba	  
odločanja	  poiskati	   pomoč	   v	   tem	  primeru,	   če	   je	   ženska	   sama,	   se	   sooča	   s	   to	   situacijo,	   še	  
toliko	  daljša.	  Pri	  tem	  jih	  ovirajo	  predvsem	  čustva,	  se	  pravi	  doživljanje,	  ki	  vpliva	  na	  njih,	  da	  
naredijo	   neko	   akcijo	   oziroma	   reakcijo	   na	   to	   s	   čimer	   se	   soočajo.	   Eno	   močno	   čustvo	   je	  
predvsem	  strah.	  Strah,	  kaj	  bo	  potem.	  Strah	  ali	   se	  bo	  sploh	  kaj	   spremenilo.	  Kaj	   če	   se	  bo	  
nasilje	   še	   povečalo?	   Strah,	   da	   mi	   noben	   ne	   bo	   verjel,	   da	   se	   nič	   ne	   more	   spremeniti.	  
Soočajo	   se	   z	   močnim	   občutkom	   nezaupanja.	   Nezaupanja,	   da	   obstaja	   pravica	   za	   njih.	  
Nezaupanje	  v	  institucije,	  še	  posebej,	  če	  so	  to	  žrtve,	  tiste,	  ki	  so	  bile	  žrtve	  tudi	  v	  otroštvu,	  pa	  
takrat	   ni	   nikoli	   bilo	   nobenega,	   ki	   bi	   za	   njih	   res	   poskrbel	   ali	   opazil	   in	   jim	   pomagal,	   jih	  
nekako	   rešil	   iz	   te	   težke	   situacije.	   Soočajo	   se	   tudi	   s	   krivdo	   na	   eni	   strani	   in	   občutkom	  
odgovornosti	  na	  drugi	  strani.	  Doživljajo	  občutek,	  da	  so	  krive,	  hkrati	  verjamejo,	  da	  morajo	  
potrpeti,	   kakor	   je	   bilo	   že	   rečeno,	   da	  morajo	   poskrbeti	   na	   vse	  možne	   načine,	   da	   bo	   ta,	  
rečemo	  klišejsko,	   ta	  njihov	  moški	  partner	   zadovoljen.	  Mnoge	  žrtve	  dobijo	   tako	  navodilo	  
tudi	  doma.	  »Potrpi.	  Vzdrži.	  V	  zakonu	  je	  pač	  tako.	  Potrpi	  tudi,	  če	  drva	  sekajo	  na	  tebi.	  Samo,	  
da	   bo	   tvoj	   moški	   ob	   tebi	   zadovoljen.«	   Hkrati	   se	   pa	   počutijo	   zelo	   odgovorne	   za	   to,	   za	  
spremembo	   drugega.	   Se	   pravi,	   verjamejo,	   da	   lahko	   vplivajo	   na	   to,	   da	   se	   bo	   drugi	  
spremenil	  in	  so	  pripravljene	  za	  to	  zelo	  veliko	  narediti	  in	  tudi	  zelo	  veliko	  zdržati.	  Soočajo	  se	  
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tudi	  z	  grožnjami.	  Se	  pravi,	  z	  grožnjami	  z	  orožjem,	  kar	  je	  bilo	  tudi	  že	  prej	  omenjeno,	  kar	  še	  
otežuje	  kakršnokoli	  odločitev.	  Tudi	   z	   grožnjami,	   če	  bodo	  komurkoli	  povedale,	   kamorkoli	  
šle,	  da	  se	  bo	  kaj	  zgodilo	  njihovim	  otrokom	  ali	  pa	  kakšni	  drugi	  ljubljeni	  osebi.	  In	  to	  jim	  daje	  
še	   nekakšen	   občutek	   nesigurnosti,	   še	   povečuje	   strah	   in	   še	   otežuje	   odločitev	   spremenit	  
karkoli.	  Hkrati	  se	  soočajo	  tudi	  z	  ekonomskim	  izsiljevanjem.	  V	  praksi	  se	  pokaže	  velik	  strah	  
in	  vprašanje	  osnovnega	  preživetja	  pri	  teh	  ženskah.	  Mnoge	  žrtve	  so	  odvisne	  od	  storilca,	  kar	  
včasih	  pride	  v	  procesu,	  ne	  takoj,	  se	  pravi	  tako	  kot	  je	  bilo	  že	  omenjeno,	  nimajo	  dostopa	  do	  
svojega	   denarja,	   nimajo	   dostopa	   do	   avta	   ali	   pa	   niti	   nimajo	   izpita	   za	   avto.	  Morajo	   avto	  
postopoma	   prodat	   in	   biti	   doma,	   morajo	   opustiti	   službo	   ali	   je	   sploh	   nimajo,	   nimajo	  
dovoljenja,	   da	   gredo	   v	   službo.	   Počasi	   nimajo	   niti	   dostopa	   do	   telefona	   in	   s	   tem	   stika	   z	  
zunanjim	   svetom,	   kar	   si	   včasih	   zelo	   težko	   predstavljamo,	   da	   je	   to	   danes	   še	   možno,	  
dostopa	  do	  vseh	  teh	  stvari,	  ampak	  take	  so	  zgodbe	  teh	  žensk.	  Hkrati	  pa	  se	  soočajo	  tudi	  z	  
enim	  velikim	  podcenjevanjem	  od	  zunaj,	  ki	  ga	  doživljajo	  s	  strani	  storilca,	  mogoče	  ljudi,	  ki	  so	  
jim	   zaupale	   najprej	   ali	   so	   to	   sosede,	   prijateljice	   in	   hkrati	   to	   podcenjevanje	   potem	  
usmerjajo	  tudi	  same	  v	  sebe.	  V	  smislu:	  »Saj	  ne	  boš	  zmogla.	  Saj	  si	  ne	  upaš.	  Se	  boš	  vrnila,	  ne	  
moreš	  sama	  preživet.	  Kako	  pa	  boš.«	  in	  »Ti	  si	  tista,	  ki	  boš	  razdrla	  družino.«	  To	  pa	  ne	  more	  
sprejeti	  na	  svoja	  pleča.	  Zdaj,	  v	  večini	   žrtve	  nasilja	  pridejo	  na	   terapijo	  že	   takrat,	  ko	  so	  že	  
odšle	   od	   partnerja,	   ko	   so	   že	   naredile	   ta	   prvi	   korak.	  Mnoge	   od	   njih	   so	   tudi	  mame	   in	   se	  
soočajo	   tudi	   s	   tem,	   kako	   poskrbeti	   za	   svoje	   otroke.	  Ob	   tem	  pogosto	   zapustijo	   svoj	   kraj	  
bivanja.	  Ostanejo	  brez	  osebnih	  potrebščin,	  brez	  vseh	  stvari,	  v	  katere	  so	  vlagale	  dvajset	  in	  
več	  let.	  Ostanejo	  brez	  prijateljev,	  sorodnikov,	  brez	  ene	  socialne	  mreže,	  ki	  so	  jo	  ustvarile.	  
Se	  pravi,	  vsi	   jo	  zapustijo,	  ji	  očitajo,	  pritiskajo	  naj	  potrpi	  in	  da	  komplicira,	  da	  mora	  zdržat,	  
tako	   kot	   je	   že	   bilo	   do	   zdaj	   rečeno.	   Tako	   kot	   sem	   rekla,	   ostanejo	   same,	   brez…	   v	   enem	  
tujem	  okolju,	  čisto	  nemočne	  in	  kljub	  temu,	  da	  so	  se	  že	  odločile	  za	  spremembo,	  že	  naredile	  
korak,	  že	  odšle	  stran	  od	  nasilja	  in	  zaradi	  vseh	  teh	  dejstev,	  ki	  potegnejo	  ta	  korak	  za	  sabo,	  
zelo	   težko	   je	   vzdržat	   v	   tej	   odločitvi.	   Prebudi	   se	   	   veliko	   težkih	   občutij,	   strahu,	   groze,	  
ogroženosti,	   ponižanja,	   osamljenosti	   in	   obupa.	  Mnogokrat	   se	   je	   v	   tej	   situaciji	   res	   težko	  
zazret	   nazaj	   na	   svoje	   življenje	   in	   prepoznat,	   kakšno	  nasilje	   vse	   je	   šlo	   čez,	   bom	   rekla,	   to	  
žensko	   in	   čez	   njeno	   telo.	   Kaj	   res	   je	   dogajalo	   dvajset	   in	   več	   let.	   Na	   srečanjih	   se	  
osredotočimo	  na	   tri	   ravni,	  mi	   temu	   rečemo	   sistemska,	  medosebna	   in	   notranja	   psihična	  
raven.	   Torej,	   v	   pogovoru	   s	   terapevtom	   gospa,	   ženska,	   raziskuje,	   kaj	   se	   je	   dogajalo	   v	  
družini,	  v	  posameznih	  odnosih	  in	  tudi	  kaj	  se	  je	  dogajalo	  v	  njej.	  Tako	  raziščemo,	  kakšni	  so	  ti	  
vzorci	  vedenja,	  mišljenja,	  razmišljanja	   in	  čustvovanja	   in	  hkrati	  se	  pokaže	  tisti	  vzvod,	  ki	   je	  
nekako	  ohranjal	  možnost,	  da	   je	   to	  nasilje	   se	  dogajalo,	  da	  se	   je	  ohranjalo	   toliko	  časa.	  Se	  
pravi,	  kaj	   je	   tisto,da	   je	   ta	  gospa	   lahko	  bila	  žrtev	  nasilja	   toliko	  časa.	  Ko	  se	   to	   razkrije,	  kaj	  
vodi	   v	   negativne	   vzorce,	   se	   poskuša	   poiskat	   pozitivne,	   se	   pravi	   prevrednotimo	   pretekle	  
izkušnje,	  preteklo	   življenje	   in	  poiščemo	  ene	  nove	  možnosti.	   Zdaj,	   to	   se	   res	  ne	  da	  v	   treh	  
mesecih,	   to	   je	  dolgotrajen	  proces,	   ki	   je	   zelo	  naporen,	   čustveno,	   za	   žrtve.	  Mnogokrat	   se	  
pokaže	   ,	   da	   so	   bile	   te	   ženske	   žrtve	   nasilja	   pravzaprav	   že	   celo	   njihovo	   življenje,	   že	   od	  
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otroštva,	   kar	   po	   navadi,	   v	   večji	   meri	   šele	   na	   terapiji	   prav	   to	   prepoznajo	   in	   ugotovijo.	  
Pokaže	  se	  tudi,	  na	  terapiji	  pogledamo	  tudi	  širše	  odnose,	  se	  pravi	  več	  generacij	  nazaj	  in	  se	  
ugotovi	   en	   vzorec,	   da	   ta	   gospa	   pravzaprav	   ni	   prva	   ženska,	   ki	   je	   bila	   žrtev	   nasilja	   v	   tej	  
družini,	  ampak	  da	   je	  bilo	  pred	  njo	  še	  kar	  nekaj	  žensk,	  mama,	  stara	  mama,	  tete,	   in	  da	   je	  
danes	  ta	  gospa	  pa	  prva,	  ki	  pa	  je	  prekinila	  ta	  tok	  nasilja	  in	  to	  staro	  tradicijo	  in	  stare	  vzorce,	  
ki	   so	   bili	   škodljivi,	   v	   bistvu.	   Tako,	   z	   zajemnim	   odnosom,	   temu	   rečemo	   zajemni	   odnos	   s	  
terapevtom,	  postopoma	   ženske	   vzpostavljajo	   tudi	   nove	   izkušnje,	   nov,	   zdrav	  odnos	   tako	  
do	   sebe,	   kot	   do	   drugih.	   Vzpostavi	   spoštovanje,	   občutek	   osebnega	  dostojanstva	   in	   bolje	  
poskrbi	  za	  sebe	   in	  tudi	  za	  svoje	  otroke.	  Za	  mnoge	  žrtve	   je	  ravno	  ta	  odnos	  s	   terapevtom	  
prvi	  odnos,	  kjer	  se	  počutijo	  varno,	  kjer	  se	  počutijo	  sprejete,	  kjer	  lahko	  povedo	  vse	  kar	  se	  
jim	  dogaja,	  se	  jim	  je	  dogajalo,	  kjer	  so	  spoštovane	  in	  sprejete	  take,	  kakršne	  so,	  tudi	  z	  vso	  to	  
težko	  zgodovino,	  kar	  pa	  je	  nekaj	  kar	  naj	  bi	  sicer	  vsak	  od	  nas	  dobil	  že	  v	  svoji	  družini,	  kjer	  pa	  
ni	  nasilja,	  ne?	  Tako,	  to	  je	  iz	  moje	  strani.«	  

Dževada	  Popaja,	  Zavod	  Emma:	  »Hvala	  lepa.	  Ja,	  pogosto	  ženske	  z	  izkušnjo	  nasilja	  poročajo	  
prav	   o	   tem,	   kar	   ste	   vi	   zdaj	   govorili,	   da	   so	   to	   nekakšni	   elementi,	   ki	   so	   vplivali	   na	   to,	   da	  
toliko	  časa	  vztraja	  v	  nasilnem	  odnosu.	  In	  zato	  jaz	  zdaj	  pozivam	  vse	  nas,	  da	  premislimo,	  ko	  
bomo	  neki	   žrtvi	   zastavili	   to	  vprašanje:	  »Ja	  gospa,	  kaj	   ste	  čakali?	  Zakaj	  niste	  že	  prej	   šli?«	  
Preprosto	  so	  ujete	  v	  neke	  odnose	  in	  v	  neka	  čustvena	  stanja	  in	  odvisnosti	  od	  materialnih	  
sredstev,	   od	   tega,	   kaj	   bo,	   kako	   bo	   sama	   preživela,	   a	   bo	   sposobna	   preživeti	   tudi	   svoje	  
otroke	  itn.	  Tako	  da	  so	  to	  elementi,	  zaradi	  katerih	  ostajajo	  v	  tem	  nasilnem	  odnosu…«	  

Melita	  Kramar,	  Zakonski	  in	  družinski	  inštitut	  Novo	  mesto:	  »Še	  eno	  stvar	  bi	  tukaj	  dodala	  in	  
sicer	  da	  mnoge	  ženske,	  tudi	  mlajše,	  ne	  samo	  starejše,	  kar	  bi	  mogoče	  lahko	  mislili,	  niti	  ne	  
vedo,	  kaj	  vse	  je	  nasilje.	  Da	  to,	  kar	  doživljajo,	  kar	  se	  jim	  dogaja,	  da	  je	  nasilje	  in	  da	  so	  žrtve	  
nasilja	   in	   tako	  ga	   tudi	  ne	  morejo	  prepoznati,	  v	  bistvu	  odreagirat,	  poskrbet	  za	  sebe	   in	  za	  
svoje	  otroke.	  To	  se	  mi	  zdi	  na	  nek	  način	  zaskrbljujoče,	  da	  tudi	  mlada	  generacija	  ne	  ve,	  kaj	  
vse	   je	   lahko	   nasilje,	   kaj	   vse	   jim	   škoduje	   in	   to	   je	   tisto,	   kar	   jim	   nekako	   omogoča,	   da	   ne	  
poskrbijo	  zares	  zase.«	  

Dževada	   Popaja,	   Zavod	   Emma:	   »In	   zelo	   pogosto	   z	   žrtvami	   naredimo	   točno	   to,	   da	   jim	  
pomagamo,	  da	  skupaj	  definiramo	  to	  nasilje.	  To	  je	  zelo	  pomembno,	  da	  jim	  povemo	  kaj	  je	  
to.	  Da	  je	  to	  nasilje	  in	  zato	  se	  mi	  zdi	  Vesna	  tvoja	  raziskava	  izjemnega	  pomena.	  Da	  opredeli	  
nasilje,	  da	  poišče	  vse	  elemente,	  ki	  so	  na	  to	  vplivali	  in	  da	  pove	  točno	  stanje	  stvari.	  Dobro,	  
zelo	  pogosto	  na	  Zavodu	  Emma	  dobimo	  uporabnice,	  ki	  imajo	  otroke,	  ki	  so	  prav	  tako	  žrtve	  
nasilja.	   In	   takrat	   se	   povezujemo	   predvsem	   s	   šolami	   pa	   tudi	   z	   drugimi.	  Moram	   reči,	   da	  
imamo	   v	   Ljubljani	   in	   v	   mnogih	   drugih	   mestih	   izjemno	   dobre	   izkušnje	   s	   šolami,	   ker	  
izvajamo	  tudi	  delavnice	  za	  dijake	  in	  dijakinje,	  učence,	  učenke	  in	  tudi	  predavamo	  učiteljem	  
preko	   evropskega	   projekta	   o	   nasilju	   v	   družini,	   tako	   da	   so	   odzivi	   odlični.	   Želimo	   si,	   da	  
vzpostavimo	  tudi	  na	  tem	  področju	  neko	  dobro	  sodelovanje.	  Opažamo,	  da	  to	  sodelovanje	  
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včasih	  ni	  najboljše,	  recimo	  takrat,	  ko	   je	  potrebno	  zaslišat	  otroke,	  pri	  čemer	  ni	  zaželjeno,	  
da	  policija	  v	  uniformi	  zaslišuje	  otroke	  v	  šoli,	  na	  kar	  jih	  tudi	  stalno	  opozarjamo,	  zato	  bi	  jaz	  
zdaj	   malo	   izzvala	   vas	   gospa,	   gospodična	   Mateja	   Kozlevčar,	   inšpektorica,	   svetnica	  
Inšpektorat	   RS	   za	   šolstvo	   in	   šport,	   če	   bi	  mogoče	   se	   dotaknili	   tudi	   te	   teme	   protokola	   v	  
šoli.«	  
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MATEJA	  KOZLEVČAR,	  INŠPEKTORAT	  RS	  ZA	  ŠOLSTVO	  IN	  ŠPORT	  

»Pozdravljeni!	   Danes	   vam	   bom	   predstavila,	   kako	   mora	   šola	   odreagirat	   v	   primerih,	   ko	  
sama	  zazna,	  da	  je	  otrok	  žrtev	  nasilja,	  bodisi	  nasilja	  v	  družini	  ali	  medvrstniškega	  nasilja	  ali	  
katerekoli	  druge	  oblike	  nasilja.	  Ampak	  osredotočila	  se	  bom,	  ker	  je	  pač	  tema	  taka,	  samo	  na	  
nasilje	  v	  družini.	  Na	  podlagi	  Zakona	  o	  preprečevanju	  nasilja	  v	  družini	  je	  bil	  sprejet	  Pravilnik	  
o	  obravnavi	  nasilja	  v	  družini	  striktno	  za	  vzgojno	  izobraževalne	  zavode.	  In	  vsi	  zavodi	  morajo	  
pri	   svojem	   delu	   upoštevat	   ta	   pravilnik	   tako	   glede	   ravnanja	   zaposlenih	   v	   javno	  
izobraževalnih	   zavodih,	  katere	  oblike	  pomoči	  nudijo	  otroku,	  ki	   je	   žrtev	  nasilja	   in	   tudi	  na	  
kakšen	  način	  in	  kako	  sodelujejo	  z	  okolico,	  z	  ostalimi	  državnimi	  organi	   in	  drugimi	  izvajalci	  
javnih	   služb	   v	   primeru,	   da	   se	   dogaja	   nad	   otrokom	   nasilje	   v	   družini.	   Pa	   poglejmo	   kako	  
konkretno	   ta	   pravilnik	   funkcionira	   v	   praksi,	   da	   ne	   bom	   določbe	   tega	   pravilnika	   samo	  
citirala.	   Takoj,	   ko	   strokovni	   delavec	   zazna	   kakršnokoli	   nasilje,	   ali	   da	   vidi	  modrico	   ali	   da	  
otrok	  sam	  na	  kakršenkoli	  način	  sporoči	  delavcu,	  da	   je	  prišlo	  do	  nasilja	  ali	  pa	  da	   je	  žrtev	  
tega	   nasilja,	   mora	   on	   odreagirat.	   V	   roku	   24-‐ih	   ur	   mora	   to	   sporočiti	   tako	   ravnatelju,	  
svetovalnemu	   delavcu	   in	   piše	   se	   zapisnik	   dogodka.	   Zapis	   dogodka	   je	   bil	   prav	   oblično	  
predpisan,	  kako	  naj,	   recimo	  šola,	  vrtec,..	   izpolni	   to	  poročilo.	  Gre	  za	   to,	  ali	   citirajo,	  kaj	   je	  
otrok	   ob	   tem	   dejal,	   njegova	   razmišljanja,	   opažanja,	   datum,	   uro,	   komu	   so	   to	  
posredovali…in	  ta	  zapis	  dogodka	  je	  v	  bistvu	  uradni	  dokument,	  ki	  ga	  mora	  šola	  posredovat	  
tako	  Centru	   za	   socialno	  delo,	   tudi	  policiji	   ali	  pa	  državnemu	   tožilstvu,	   če	  gre	   še	   za	   znake	  
kaznivega	   dejanja	   zraven.	   In	   potem	   na	   šoli	   svetovalni	   delavec	   skliče	   interni	   tim.	   In	   ta	  
interni	   tim	   je	   sestavljen	   iz	   svetovalne	   službe,	   razrednika,	   učitelja,	   na	   prvem	   sestanku	   je	  
prisoten	   tudi	   ravnatelj	   in	   naloga	   internega	   tima	   je,	   da	   nudijo	   celovito	   pomoč	   žrtvi.	  
Dogovarjajo	   se	   tako	   o	   načinu	   pomoči,	   kakšne	   naloge	   bodo	   sami	   prevzeli,	   kako	   bodo	  
sodelovali	  s	  policijo,	  s	  centrom	  za	  socialno	  delo.	  Kako	  bodo	   izmenjavali	   informacije	  med	  
sabo,	  kako	  bodo	  izdelali	  načrt	  pomoči.	  Vse	  to	  pa	  vodi	  vodja,	  ki	  je	  svetovalna	  služba	  v	  šoli.	  
In	  kot	  sem	  že	  rekla,	  ta	  zapis	  dogodka	  gre	  potem	  tudi	  na	  center	  za	  socialno	  delo,	  kar	  se	  pa	  
zdaj	  dogaja	   izven	  šolske	   sfere,	   je	  pa	   tudi,	  da	   se	  ustanovi,	  po	  potrebi,	   center	   za	   socialno	  
delo	   skliče	  multidisciplinarni	   tim	   in	   tudi	   v	   tem	   timu	  sodeluje	   šola	   s	   centrom	  za	   socialno	  
delo	  in	  nekak	  je	  za	  pretok	  informacij	  je	  v	  tem	  delu	  poskrbljeno.	  Samo	  malo…takole.	  Mi	  kot	  
inšpektorat	  samega	  nasilja	  v	  družini,	  prijav	  nismo	  zabeležili.	  Smo	  prejeli	  pobude	  v	  zvezi	  z	  
različnimi	  vrstami	  nasilja.	   Teh	   je	  bilo	  27	  konkretno.	   Šlo	   se	   je	  predvsem	  za	  medvrstniško	  
nasilje,	   na	   primer	   nepedagoško	   delo	   učitelja	   nad	   učencem,	   fizično	   in	   psihično	   nasilje	  
strokovnih	  delavcev	  do	  otrok,	  fizično	  nasilje	  zaposlenih	  na	  šoli	  do	  učencev	  in	  tako,	  ampak	  
se	  mi	  zdi,	  da	  to	  zdaj	  v	  ta	  kontekst	  nasilja	  v	  družini,	  če	  bo	  koga	  zanimalo,	  odgovorim	  tudi,	  
kaj	  konkretno	  mi	  delamo	  pri	  obravnavi	  na	  sploh	  nasilja	  v	  družini,	  bom	  odgovorila.	  Zdi	  se	  
mi	  pa	  pomembno,	  da	  najbolj	  v	  pomoč	  bo	  vsem,	  da	  se	  bodo	  tako	  strokovni	  delavci	  na	  šoli	  
izobraževali,	   povezovali,	   da	   bo	   ravnatelj	   tisti,	   ki	   je	   odgovoren,	   da	   bo	   svoje	   strokovne	  
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delavce	   vedno	   bolj	   izobraževal,	   tudi	   z	   vidika	   problematike	   nasilja	   in	   da	   se	   bomo	   vsi	  
zavedali,	   da	   je	   potrebno	   to	   problematiko	   obravnavat	   širše	   in	   da	   to	   ni	   stvar	   samo	   ene	  
poklicne	  skupine	  in	  šele	  takrat	  bodo	  tudi	  razvidni	  vsi	  rezultati,	  da	  bodo	  v	  bistvu	  pomagali,	  
da	   bodo	  otroci	   čim	  manj	   žrtve	   nasilja	   na	   sploh.	   Tako	   na	   kratko.	   Bom	  pa	   odgovorila,	   če	  
boste	  želeli,	  še	  na	  vaša	  vprašanja.«	  

Dževada	   Popaja,	   Zavod	   Emma:	   »Hvala	   lepa.	   Otroci	   spadajo	   v	   izjemno	   ranljivo	   skupino,	  
posebno	  v	  teh	  primerih	  nasilja	  moramo	  paziti,	  da	  ostanejo	  v	  enem	  kosu.	  Vse	  naredimo,	  da	  
jih	   zaščitimo,	   da	   jih	   dodatno	   ne	   stigmatiziramo	   na	   različne	   načine.	   Tako	   da	   pozivam	   še	  
enkrat	  vse	  nas,	  ki	  se	  ukvarjamo	  s	  to	  problematiko	  nasilja	   in	  tudi	  vse	  ostale,	  da	  delamo	  z	  
otroci	   izjemno	   občutljivo,	   da	   policija	   nikoli	   ne	   gre	   na	   šolo	   v	   uniformi.	   To	   je	   absolutno	  
nesprejemljivo	   ker	   stigmatizira	   otroke.	   Otroci	   ne	   želijo	   hoditi	   v	   šolo	   v	   naslednjih	   dneh,	  
zato	   ker	   jih	   sošolci	   zafrkavajo.	   A	   veste,	   v	   manjših	   mestih	   je	   socialna	   kontrola	   izjemno	  
visoka.	   Imamo	   primere	   recimo	   na	   vašem	   področju,	   ko	   nas	   organizacije	   opozarjajo,	   da	  
vidijo	  nekega	  otroka	  iz	  družine,	  v	  kateri	  je	  nasilje,	  da	  na	  primer	  nima	  čelade,	  ko	  vozi	  kolo	  
ali	  da	  je	  ves	  čas	  na	  igrišču.	  Tega	  v	  Ljubljani	  ne	  zaznamo.	  Zdaj,	  če	  bi	  vaš	  otrok	  se	  peljal	  na	  
kolesu	  brez	  čelade,	  verjetno	  ne	  bi	  nihče	  opazil,	   ampak	  ker	   so	   to	  otroci	   iz	  družin,	  kjer	   je	  
nasilje,	   je	   ta	   socialna	   kontrola	   izjemno	   visoka	   in	   nam	   poročajo	   o	   takih	   zadevah.	   To	   so	  
izjemno	  neprijetne	  zadeve.	  Na	  to	  bi	  res	  rada	  opozorila,	  da	  delamo	  z	  ljudmi	  občutljivo.	  Zdaj	  
bi	  prosila	   Sonjo	  Žugič,	   koordinatorico	   za	  obravnavo	  nasilja	   v	  družini	   za	  Posavje.	  Dela	  na	  
centru	  za	  socialno	  delo	  in	  moram	  reči,	  da	  izjemno	  dobro	  sodelujemo	  z	  vami,	  da	  predstavi	  
vlogo	  centra	  za	  socialno	  delo	  v	  primerih	  nasilja	  v	  družini.	  Kar	  izvoli.“	  
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SONJA	  ŽUGIČ,	  CENTER	  ZA	  SOCIALNO	  DELO	  KRŠKO	  

V	  zadnjih	  šestih	  letih	  je	  prišlo	  pri	  obravnavi	  nasilja	  v	  družini	  oziroma	  nasilja	  nad	  ženskami	  
do	   velike	   spremembe.	   Tovrstna	   oblika	   nasilja	   ni	   več	   zasebni	   problem,	   ampak	   problem	  
družbe;	  tako	  tudi	  odgovornosti	  za	  reševanje	  tega	  problema	  ne	  nosi	  izključno	  žrtev,	  ampak	  
celotna	  družba.	  K	  temu	  premiku	  je	  prispevala	  tudi	  sprememba	  zakonodaje	  tekom	  zadnjih	  
šest	  letih:	  

• Zakon	  o	  policiji	  (leta	  2004	  uveden	  ukrep	  prepovedi	  približevanja),	  
• Zakon	  o	  preprečevanju	  nasilja	  v	  družini	  (2008),	  
• leta	   2008	   sprejeta	   sprememba	  Kazenskega	   zakonika	   (določa	  nasilje	   v	   družini	   kot	  

samostojno	  kaznivo	  dejanje),	  
• 	  in	  vsi	  pravilniki,	  ki	  so	  bili	  sprejeti	  (sociala,	  policija	  in	  šolstvo,	  pravilnik	  zdravstva	  še	  

v	  pripravi).	  

Sprejeta	  zakonodaja	  je	  bistveno	  vplivala	  tudi	  na	  delo	  centra	  za	  socialno	  delo:	  

• prakse	   centra	   za	   socialno	   delo,	   kar	   zadeva	   obravnavo	   nasilja	   v	   družini	   oziroma	  
nasilja	  nad	  ženskami,	  so	  se	  poenotile	  (prej	  so	  bile	  zelo	  različne);	  

• center	  za	  socialno	  delo	  je	  postal	  koordinator	  pomoči	  žrtvam	  nasilja	  oz.	  koordinator	  
v	  posameznih	  primerih;	  

• center	  za	  socialno	  delo	   ima	  tudi	  zdaj	  podlago,	  da	  od	  vseh	   inštitucij	   zahteva,	  da	  s	  
centrom	   medinstitucionalno	   sodelujejo	   (se	   udeležujejo	   timov,	   sodelujejo	   pri	  
nudenju	  pomoči	  žrtvi);	  

• vzpostavila	  se	  je	  evidenca	  nasilja	  (ki	  je	  prej	  ni	  bilo);	  
• predpisano	  je	  obvezno	  izobraževanje	  in	  pridobivanje	  znanj	  o	  nasilju.	  

Centri	   za	   socialno	   delo	   so	   zavzeli	   enotno	   stališče	   ničelne	   tolerance	   do	   nasilja	   v	   družini.	  
Zdaj	   postopki	   nudenja	   pomoči	   žrtvam	   na	   centru	   za	   socialno	   delo	   potekajo	   v	   okviru	  
zakonodaj	  in	  pravilnikov,	  predvsem	  Zakona	  o	  socialnem	  varstvu,	  Zakona	  o	  zakonski	  zvezi	  
in	   družinskih	   razmerjih,	   Zakona	   o	   preprečevanju	   nasilja	   v	   družini,	   pravilnikov	   o	  
sodelovanju	  organov	  ter	  o	  delovanju	  centrov	  za	  socialno	  delo,	  multidisciplinarnih	  timov	  in	  
regijskih	   služb	  pri	  obravnavi	  nasilja	  v	  družini	   in	  pravilnika	  o	  standardih	   in	  normativih	  pri	  
socialnovarstvenih	  storitev.	  V	  kratkem	  bodo	  objavljene	  tudi	  smernice	  za	  delo	  z	  odraslimi	  
žrtvami	  in	  pa	  smernice	  za	  delo	  z	  otroki	  žrtvami	  nasilja.	  

Izhajanje	   iz	   ničelne	   tolerance	   do	   nasilja	   pomeni,	   da	   na	   centru	   za	   socialno	   delo	   vsako	  
nasilje,	   s	   katerim	   smo	   seznanjeni,	   tudi	  prijavimo	  organom	  pregona	   (policiji,	   tožilstvu).	   K	  
temu	  nas	  zavezuje	  zakonodaja,	  hkrati	  pa	  izhajamo	  iz	  same	  dinamike	  nasilja.	  Vsi	  vemo,	  da	  
se	  nasilje	  samo	  od	  sebe	  ne	  prekine.	  Pri	  nasilju	  gre	  za	  izvajanje	  moči,	  nadzora	  močnejšega	  
nad	  šibkejšim,	  tako	  da	  žrtve	  iz	  različnih	  vzrokov	  nasilje	  same	  zelo	  težko	  prijavljajo	  (zaradi	  
strahu,	   upanja,	   da	   se	   bodo	   zadeve	   le	   uredile,	   občutkov	   krivde	   …).	   Hkrati	   pa	   z	   našim	  
odnosom	  do	  nasilja	   sporočamo,	  da	  problem	  nasilja	   torej	  ni	   zaseben	  problem,	  ampak	   je	  
problem	   družbe,	   zato	   odgovornost	   za	   reševanje	   prelagamo	   na	   odgovorne	   –	   to	   pa	   so	  
družba	  in	  seveda	  sam	  izvajalec	  nasilja.	  
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Cilji	   našega	   delovanja	   so	   zaščita	   žrtve,	   takojšnja	   prekinitev	   nasilja	   in	   zagotovitev	  
dolgoročne	  varnosti,	  obenem	  pa	  nam	  zakon	  nalaga	  tudi	  nudenje	  pomoči	  izvajalcu	  nasilja	  v	  
družini.	   Za	   dosego	   teh	   ciljev	   se	   povezujemo	   z	   vsemi	   pomembnimi	   akterji	   (s	   policijo,	  
šolstvom,	   z	   zdravstvom,	   nevladnimi	   organizacijami,	   lokalno	   skupnostjo).	  	  
V	   konkretnem	  primeru	   to	   pomeni,	   da	   če	   pride	   žrtev	   nasilja	   na	   center	   za	   socialno	   delo,	  
opravimo	  z	  njo	  najprej	   storitev	  prve	  socialne	  pomoči	   (poglobljen	  pogovor	   z	   žrtvijo,	  ki	   je	  
namenjen	   identifikaciji	   nasilja)	   ter	   preverimo	   stopnjo	   ogroženosti	   in	   načrtujemo	   prve	  
ukrepe	   pomoči	   v	   smeri	   opogumljanja	   in	   prekinitve	   nasilja.	  	  
V	  kolikor	  dobimo	  informacijo	  o	  nasilju	  od	  zunaj	  (torej	  ne	  od	  same	  žrtve),	  najprej	  zberemo	  
informacije	  znotraj	  centra	  (preverimo,	  ali	  družino	  oz.	  posameznico	  poznamo;	  po	  potrebi	  
zberemo	   informacije	   še	  od	  drugih	   služb,	  ki	  bi	   karkoli	   vedele	  o	  posameznem	  primeru)	   in	  
skupaj	  načrtujemo,	  kako	  bomo	  vzpostavili	  prvi	  stik	  z	  žrtvijo.	  Zelo	   je	  namreč	  pomembno,	  	  
na	   kakšen	  način	   pristopimo	  do	   žrtve,	   ker	   jo	   lahko	   z	   našim	   stikom	  dodatno	  ogrozimo	   in	  
povečamo	  njeno	  ogroženost.	  Glede	  na	  stopnjo	  ogroženosti	   žrtve	  se	  načrtuje	  pomoč.	  Pri	  
načrtovanju	   pomoči	   žrtvi	   upoštevamo	   sposobnosti	   in	   želje	   žrtve	   in	   seveda	   njeno	  
avtonomijo	   za	   odločanje.	   Vsi	   pogovori	   z	   žrtvijo	   so	   vodeni	   na	   način,	   da	   se	   zagotovi	  
spoštovanje	  integritete	  in	  dostojanstva	  žrtve;	  upošteva	  se	  torej	  njena	  avtonomija.	  Če	  so	  v	  
družini	  tudi	  mladoletni	  otroci,	  imajo	  pravice	  in	  koristi	  otrok	  seveda	  prednost	  pred	  pravico	  
in	  koristmi	  odraslih	  žrtev	  nasilja.	  K	  temu	  nas	  zavezuje	  tudi	  zakon.	  Pogovor	  z	  žrtvijo	  vedno	  
opravimo	  ločeno	  (ne	  opravimo	  ga	  skupaj	  s	  storilcem);	  prav	  tako	  sam	  pogovor	  z	  izvajalcem	  
nasilja	  načrtujemo	  v	  dogovoru	  z	  žrtvijo	  (da	  žrtev	  ve,	  kdaj	  bo	  pogovor	  opravljen)	  in	  žrtev	  po	  
pogovoru	  seznanimo	  s	  samo	  vsebino	  pogovora	  in	  z	  odzivi	  izvajalca	  nasilja	  na	  sam	  pogovor.	  	  

Pomoč	   žrtvi	   lahko	   torej	   zajema	   od	   informiranja,	   izdelave	   ocene	   ogroženosti,	   izdelave	  
načrta	  pomoči	  do	  napotitve	  in	  nameščanja	  v	  varno	  hišo,	  spremljanja	  žrtve,	  zagovorništva,	  
materialne	  in	  osebne	  pomoč	  žrtvi.	  Centri	  se	  pri	  nudenju	  pomoči	  žrtvam	  nasilja	  znajdemo	  v	  
različnih	  vlogah;	  od	  prijavitelja	  nasilja,	  do	  zagovornika,	  spremljevalca,	  svetovalca	  ali	  priče	  
na	  sodišču,	  zato	  bi	  na	  tem	  mestu	  omenila,	  da	  je	  izrednega	  pomena,	  da	  so	  v	  našem	  okolju	  
tudi	  nevladne	  organizacije,	  na	  katere	  se	  lahko	  obrnemo,	  da	  si	  vloge	  porazdelimo,	  seveda	  
če	  se	  žrtev	  strinja.	  Sodelovanje	  z	  žrtvijo	  pa	  se	  zaključi,	  ko	  vsi	  skupaj,	  vsi	  akterji,	  ki	  smo	  bili	  
udeleženi	  v	  posameznem	  primeru,	  	  ocenimo,	  da	  je	  žrtvi	  zagotovljena	  dolgoročna	  varnost.	  

V	  povezavi	  z	  naslovom	  današnje	  okrogle	  mize	  bi	  navezala	  specifiko	  nasilja	  nad	  ženskami	  
na	   podeželju.	   Po	  mojem	  mnenju	   je	   pomembno,	   da	   pri	   tem	   ne	   ustvarjamo	   nekih	   novih	  
stereotipov,	  saj	  se	  podeželska	  področja	  zelo	  razlikujejo	  med	  seboj	  (glede	  na	  geografski	  in	  
demografski	  položaj,	  demografije	  in	  gospodarsko	  razvitost),	  kar	  pa	  seveda	  ne	  pomeni,	  da	  
na	   podeželju	   ni	   določenih	   specifik,	   ki	   jih	   je	   potrebno	   upoštevati,	   tako	   pri	   nudenju	  
konkretnih	  pomoči	  žrtvi	  kot	  tudi	  pri	  načrtovanju	  nekih	  sistemskih	  ukrepov	  in	  rešitev.	  

Emma	  je	  že	  prej	  naštela	  nekaj	  teh	  posebnosti:	  

	  
-‐	  	  stopnja	  zaposlenosti	  žensk	  na	  podeželju	  je	  seveda	  nižja	  kot	  v	  mestu;	  
-‐	  	  malo	  je	  žensk,	  ki	  so	  lastnice	  kmetije;	  
-‐	  	  ženske	  pogosto	  opravljajo	  neplačano	  delo,	  ki	  dejansko	  traja	  cel	  dan;	  
-‐	  	  velika	  večina	  žensk	  na	  podeželju	  prevzema	  še	  skrb	  za	  ostarele	  (vemo,	  da	  ostareli	  na	  



	  	  	  	  Okrogla	  miza:	  Nasilje	  nad	  ženskami	  na	  podeželju	  in	  neformalna	  socialna	  kontrola	  

	  

	  

29	  

podeželju	  manj	  	  odhajajo	  v	  domove	  za	  ostarele);	  
-‐	  	  ženske	  ovira	  slabo	  razvita	  infrastruktura;	  
-‐	  	  ženske	  na	  podeželju	  so	  dejansko	  še	  manj	  vključene	  v	  organe	  odločanja	  (predvsem	  v	  
svete	  krajevnih	  skupnosti,	  občinske	  svete,	  organe	  kmečkih	  zadrug);	  
-‐	  	  ženske	  pogosto	  nimajo	  plačanih	  prispevkov	  za	  socialno	  varnost;	  
-‐	  	  večja	  sta	  neformalna	  kontrola	  in	  pa	  faktor	  navezanosti	  na	  zemljo.	  

Sama	  menim,	  da	  bi	   lahko	  pristojne	  službe,	  ki	  so	  prisotne	  na	  podeželju	   in	  kamor	  se	  žrtve	  
(običajno	   zaradi	   drugih	   razlogov)	   obračajo	   (tukaj	   mislim	   predvsem	   na	   šole	   in	   pa	  
zdravstvene	   domove	   oziroma	   postaje),	   tukaj	   veliko	   naredile,	   predvsem	   kar	   zadeva	  
zaznavanje	  nasilja,	   informiranje	  žrtev	  o	  možnih	  oblikah	  pomoči	   in	   tudi	   samo	  prijavljanje	  
nasilja,	  saj	  so	  pogosto	  to	  edine	  inštitucije,	  s	  katerimi	  imajo	  ženske	  neke	  redne	  stike.	  Kar	  še	  
vidim	  kot	  potrebno	  in	  možno,	  je,	  da	  bi	  centri	  za	  socialno	  delo	  v	  sodelovanju	  z	  nevladnimi	  
organizacijami	   (ali	   same	   nevladne	   organizacije)	   morali	   okrepiti	   tovrstne	   dejavnosti	   na	  
podeželju.	  

Zelo	   mi	   je	   všeč	   projekt,	   ki	   ga	   izvaja	   Emma	   –	   Redna	   srečanja	   z	   aktivi	   kmečkih	   žena	   po	  
vaseh.	  	  Na	  podeželju	  namreč	  dejansko	  obstaja	  problem	  slabe	  infrastrukture,	  tudi	  slabega	  
dostopa	  do	  informacijske	  in	  komunikacijske	  tehnologije,	  zato	  menim,	  da	  je	  naša	  naloga	  v	  
tem,	   da	   se	   	   dejansko	   približamo	   uporabnikom	   in	   gremo	   tudi	   na	   teren.	   Kar	   pa	   zadeva	  
neformalno	   kontrolo,	   je	   ta	   na	   podeželju	   zagotovo	   bistveno	   večja	   kot	   recimo	   v	   mestu,	  
seveda	  upoštevaje	  slabe	  in	  dobre	  strani	  le-‐te.	  Po	  eni	  strani	  lahko	  to	  pomeni	  (vsaj	  tako	  to	  
mi	   zaznavamo)	   recimo	   več	   prijav	   nasilja,	   saj	   so	   te	   večkrat	   podane	   v	   anonimni	   obliki,	  
ženske	   pa	   imajo	   denimo	   več	   znancev,	   na	   katere	   se	   lahko	   obrnejo	   po	   pomoč.	   Po	   drugi	  
strani	   pa	   je	   lahko	   ravno	   obratno	  –	   vsi	   vedo	   za	   nasilje,	   a	   ker	   se	   vsi	  med	   seboj	   poznajo,	  
nobeden	  le-‐tega	  ne	  bo	  prijavil,pa	  tudi	  ženska	  se	  zelo	  težko	  obrne	  po	  pomoč	  na	  primer	  k	  
sosedom,	  ker	  pač	  ve,	  da	   le-‐ti	  poznajo	   tudi	  njenega	  moža.	  Zaradi	   tega	   lahko	  govorimo	  o	  
slabi	  in	  dobri	  strani	  neformalne	  kontrole.	  

Na	  koncu	  lahko	  povzamem,	  da	  je	  nasilje	  na	  podeželju	  odvisno	  od	  gledanja	  celotne	  družbe	  
na	   problematiko	   nasilja	   ter	   da	   je	   naša	   družba	   še	   vedno	   preveč	   tolerantna	   do	   tega	  
problema	   in	  preveč	  patriarhalno	  usmerjena.	  To	   je	  tudi	  eden	   izmed	  razlogov,	  zakaj	   je	  pri	  
nas	  še	  toliko	  nasilja,	  saj	  bolj	  kot	  bo	  odnos	  med	  moškim	  in	  žensko	  enakopraven,	  manj	  bo	  
tudi	  nasilja	  in	  obratno.	  V	  družinah	  pa	  se	  samo	  dejansko	  odraža	  stanje	  družbe.	  Vemo,	  da	  je	  
veliko	  lažje	  biti	  nasilen,	  če	  imaš	  teorijo,	  zakaj	  je	  to	  dobro.	  	  

	  

Dževada	  Popaja,	  Zavod	  Emma:	  »Naj	  navedem	  nekaj	  statističnih	  podatkov	  iz	  lanskega	  leta.	  
Prijavljenih	   je	  bilo	  40	  %	  več	  primerov	  nasilja	  v	  družini	  kot	  predlani.	  To	  kaže	  na	   to,	  da	   je	  
osveščenost	   ljudi	   višja,	   kot	   je	   bila.	   To	   ne	   pomeni,	   da	   je	   nasilja	   več,	   ampak	  da	   je,	   odkar	  
obstaja	   Zakon	   o	   preprečevanju	   nasilja	   v	   družini,	   le-‐to	   veliko	   lažje	   prijaviti	   –	   tako	   da	   se	  
ogromno	  ljudi	  (recimo	  sosedov)	  odloči	  za	  prijavo.	  Na	  naši	  spletni	  strani	  se	  namreč	  nahaja	  
povezava,	  na	  katero	  uporabnik	  samo	  klikne	  in	  že	  lahko	  anonimno	  prijavi	  nasilje.	  V	  primeru	  
tovrstne	  prijave	  smo	  neposredno	  povezani	  s	  policijo.	  	  
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Socialna	  neformalna	  kontrola	  je	  večja	  kot	  v	  mestih,	  zato	  se	  mi	  zdi,	  da	  je	  tovrstno	  socialno	  
vključevanje	  žensk	   in	   (tudi)	  moških,	  ki	  so	  žrtve	  nasilje,	   izjemnega	  pomena.	  Mi	  gremo	  do	  
njih,	   ker	   oni	   nimajo	   vedno	  možnosti	   dostopa	   do	   nas.	   Prav	   tako	   vse	   to,	   kar	   je	   povedala	  
Sonja	  Žugič,	  vpliva	  na	  to,	  da	  težje	  prijavljajo	  nasilje	  	  in	  se	  težje	  odločijo,	  da	  pridejo	  k	  nam,	  
saj	  se	  bojijo,	  	  da	  jih	  lahko	  nekdo	  vidi	  in	  da	  bodo	  takoj	  stigmatizirani,	  česar	  v	  večjih	  mestih	  
ni.	  

Ministrstvo	  za	  delo,	  družino	  in	  socialne	  zadeve	  je	  poslalo	  pismo	  podpore	  tej	  okrogli	  mizi	  
ter	  pozdravlja	  vso	  zadevo	  in	  pravi,	  da	  bosta	  njihov	  glas	  ga.	  Žugič	  in	  ga.	  Kozlevčar.	  

Sedaj	  bi	  prosila	  še	  našo	  sodelavko	  Natašo	  Resnik,	  da	  spregovori	  o	  tem,	  kar	  so	   ji	  zaupale	  
uporabnice	  Zavoda	  Emma.	  Nataša,	  izvoli.	  	  
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NATAŠA	  RESNIK,	  ZAVOD	  EMMA	  

»Lep	   pozdrav	   tudi	   v	   mojem	   imenu.	   Sem	   Nataša	   Resnik	   in	   prihajam	   iz	   Zavoda	   Emma.	  
Delam	  tukaj,	  v	  Krškem.	  Predstavila	  vam	  bom	  konkretne	  izkušnje	  naših	  udeleženk	  skupine	  
za	   samopomoč,	   ki	   deluje	   v	   okviru	   Zavoda	   Emma.	   V	   tej	   skupini	   se	   srečujejo	   ženske,	   ki	  
doživljajo	   oziroma	   so	   v	   preteklosti	   doživljale	   nasilje.	   Povezujejo	   jih	   podobne	   izkušnje,	  
podobni	  problemi,	  kot	   so	   recimo	   ločitev,	  urejanje	   stikov,	  določanje	  preživnine,	  postopki	  
na	   sodiščih	   itd.	   Sama	   skupina	   za	   samopomoč	  poteka	   v	  obliki	   pogovora	   v	   skupini,	   preko	  
iger	   vlog,	   različnih	   delavnic	  –	   v	   letošnjem	   letu	   imamo	   še	   komunikacijsko	   delavnico.	   Kot	  
sem	  že	  omenila,	  gre	  v	   tej	  skupini	  za	  opogumljanje	  uporabnic	   (in	  sicer	  skozi	  medsebojno	  
sodelovanje),	   za	   izmenjavo	   izkušenj,	   medsebojno	   podporo,	   iskanje	   različnih	   rešitev,	  
predvsem	  pa	  za	  druženje	  in	  na	  tak	  način	  za	  	  širjenje	  oz.	  ustvarjanje	  nove	  socialne	  mreže,	  
tudi	   za	   krepitev	   občutkov	   	   pripadnosti	   in	   sprejetosti	   ter	   globlji	   in	   polnejši	   uvid	   v	   lastno	  
situacijo,	  in	  kot	  sem	  že	  omenila,	  učenje	  učinkovitih	  strategij	  komuniciranja.	  

Skupina	  za	  samopomoč	  poteka	  v	  prostorih	  zavoda,	  ki	  sicer	  ni	  na	  tajni	   lokaciji,	  vendar	  pa	  
naslov	   ni	   oglaševan	   prav	   iz	   tega	   razloga,	   da	   lahko	   uporabnicam	   zagotavljamo	   varen	  
prostor,	  zaupnost	  in	  anonimnost.	  Nasilje	  je	  žal	  v	  naši	  družbi	  še	  vedno	  tabu	  tema.	  O	  njem	  
se	  naj	  ne	  bi	  govorilo	   in	  ga	  naj	  ne	  bi	  bilo.	  Govorjenje	  o	  nasilju	  v	  družbeni	  sredini	  ustvarja	  
nelagodje.	   Prihaja	   do	   zanikanja.	   Žal	   pa	   podatki	   (in	   izkušnje),	   ki	   so	   jih	   predstavili	   gospa	  
Leskošek	  in	  drugi	  naši	  gostje,	  kažejo	  drugačno	  sliko,	  nasprotno	  od	  trditve,	  da	  nasilja	  ni,	  in	  
pred	  katero	  si	  v	  naši	  družbi	  nekako	  zatiskamo	  oči.	  

Predstavila	  bom	  pripovedi	  oziroma	  pričevanja	  udeleženk	  naše	  skupine	  za	  samopomoč.	  Le-‐
te	  so	  želele,	  da	  se	  njihovo	  pripovedovanje	  sliši,	  da	  delijo	  svoje	  izkušnje	  z	  drugimi	  in	  jim	  s	  
tem	  pomagajo,	   zato	   bom	   zdaj	   predstavila	   njihove	   zgodbe	   (lahko	   si	   tudi	   sami	   preberete	  
nekaj	  odlomkov	  iz	  njihovega	  pripovedovanja).	  

Na	   primer,	   udeleženka	   pripoveduje,	   kako	   je na	   centru	   za	   socialno	   delo	   večkrat	   vzela	  
zloženke	  o	  nasilju,	  a	  samo	  takrat,	  ko	  je	  bila	  prepričana,	  da	  je	  ne	  bo	  nihče	  opazil.	  Leta	  jih	  je	  
zbirala	   v	   svoji	   torbici,	   v	   posebnem	   predalčku.	   Tudi	   hči	   ji	   je	   večkrat	   na	   skrivaj	   prinesla	  
zloženko,	  vendar	  je	  kljub	  temu	  odlašala.	  Na	  koncu	  se	  je	  morala	  sama	  odločiti	  za	  ta	  korak.	  
Pove	  tudi,	  da	  te	  mora	  življenje	  res	  sesuti,	  da	  se	  odločiš.	  In	  če	  bi	  vedela	  to,	  kar	  ve	  sedaj,	  bi	  
se	  odločila	  že	  prej.	  Ta	  naša	  uporabnica	  nam	  je	  tudi	  povedala,	  kako	  pomembno	  je,	  da	  so	  
zloženke	  majhne,	  diskretne,	  takšne,	  da	  jih	  lahko	  na	  hitro	  in	  neopazno	  vzameš	  in	  spraviš	  v	  
žep,	  da	  te	  nobeden	  ne	  vidi.	  

Naslednja	   uporabnica	   je	   veliko	   govorila	   o	   nasilju,	   po	   drugi	   strani	   pa	   jo	   je	   bilo	   izredno	  
strah,	  da	  bi	  drugi	   izvedeli,	  da	  se	  to	  dogaja	  njej.	  Sram	  jo	  je	  bilo,	  da	  bi	   jo	  okolica	  obsojala,	  
kako	  si	  je	  to	  dovolila.	  Ženske	  se	  sramujejo,	  da	  se	  jim	  dogaja	  nasilje.	  Potožijo	  se	  druga	  drugi	  
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in	   ko	   dobijo	   občutek,	   da	   si	   zaupajo	   (da	   vlada	  med	   njimi	   zaupanje),	   potem	   si	   podajo	   te	  
informacije,	  pa	  tudi	  	  zloženke	  z	  informacijami,	  kam	  se	  lahko	  obrnejo	  po	  pomoč.	  

Spet	  druga	  naša	  udeleženka	  ni	  govorila	  o	  nasilju.	  Vse	  je	  zadržala	  zase.	  Zaprta	  je	  bila	  med	  
štiri	  stene,	  saj	  ji	  on	  ni	  dovolil	  iti	  ven	  in	  ji	  ni	  dovolil,	  da	  bi	  si	  našla	  primerno	  zaposlitev.	  Sploh	  
ni	  imela	  moči,	  zato	  ni	  mogla	  govoriti.	  Zbirala	  je	  pogum	  in	  odšla	  na	  center	  za	  socialno	  delo.	  
Ko	   jo	   je	   socialna	  delavka	  vprašala,	  »kaj	   ste	  pa	   toliko	  časa	  čakali«,	   se	   je	  počutila	  grozno.	  
Težko	  ji	  je	  bilo	  oditi	  na	  sodišče,	  se	  izpostaviti.	  Težko	  in	  nerazumljivo	  ji	  je	  bilo	  dokazovati,	  
da	  ji	  je	  on	  to	  naredil,	  ter	  vedno	  znova	  vse	  podoživljati,	  tako	  na	  centru	  za	  socialno	  delo	  in	  
policiji	  kot	  na	  sodišču.	  Bilo	  jo	  je	  strah	  in	  sram.	  

Naslednja	  naša	  udeleženka	  pripoveduje,	  da	  je	  sključena	  hodila	  skozi	  vas.	  Pravi,	  da	  je	  čutila	  
poglede	  na	  sebi;	  čutila	  je	  okolico,	  kako	  jo	  opazuje.	  Sama	  pri	  sebi	  je	  čutila,	  da	  vsi	  vse	  vedo	  
in	  jo	  obsojajo.	  Samoobtoževala	  se	  je.	  Živela	  je	  z	  občutkom	  krivde	  (zaradi	  otrok).	  Bala	  se	  je,	  
da	  bodo	  rekli:	  »Vedno	  sta	  kriva	  dva«.	  Sprašuje	  se,	  kje	  je	  njena	  krivda,	  kaj	  je	  ona	  naredila	  
narobe.	  

Pripovedujejo,	  kako	  je	  bilo,	  ko	  so	  prišle	  sem,	  na	  naš	  zavod.	  Tukaj	  niso	  doživele	  obsojanja.	  
Pustili	  smo	  jim,	  da	  so	  govorile.	  Povedali	  smo	  jim,	  da	  so	  prišle	  na	  prava	  vrata.	  Nič	  jih	  nismo	  
spraševali.	   Samo	   poslušali	   smo	   jih	   in	   nič	   jih	   nismo	   prekinjali.	   Pripovedovale	   so	   tudi	   o	  
policiji.	  Pravijo,	  da	  se	  med	  seboj	  vsi	  poznajo,	  zato	  	  imajo	  zadržke	  glede	  odhoda	  na	  policijo.	  
Strah	   jih	   je,	   da	   se	   bo	   resnica	   izvedela,	   saj	   ima	  mož	  morda	   znance	   na	   policiji	   ...	   Vedno	  
namreč	  nekdo	  nekoga	  pozna,	  še	  posebej	  v	  manjših	  krajih,	  izven	  večjih	  centrov.	  

Ženske	  z	   izkušnjo	  nasilja	   (kot	  sem	  že	  povedala)	   je	  sram	  in	  strah.	  Miselnost,	  »kaj	  si	  bodo	  
drugi	   mislili«,	   je	   pomembna.	   Pomembno	   je	   namreč	   imeti	   nek	   ugled	   dobre	   družine	   v	  
okolju,	  kjer	  živiš,	   in	  prepričati	  druge,	  da	   je	  vse	  super,	  da	  oče	  dela,	  da	  mama	  dela,	  da	  so	  
otroci	  pridni.	  »Da	  bo	  to	  potrebno	  predelati«,	  so	  slišale,	  niso	  pa	  vedele,	  kaj	  to	  pomeni.	  Šele	  
sedaj,	   po	   tolikem	   času,	   se	   zavedajo,	   kaj	   pomeni	   »predelati«.	   Šele	   sedaj	   se	   zavedajo,	  
kakšen	   proces	   je	   to,	   da	   je	   vanj	   potrebno	   vložiti	   veliko	   truda,	   da	   ne	   vedo,	   kdaj	   bodo	  
dokončno	   predelale	   vse,	   če	   bodo	   sploh	   kdaj.	   A	   so	   močne?	   So!	   In	   iz	   dneva	   v	   dan	   so	  
močnejše!	  

Zdaj	  bi	  predstavila	  še	  ugotovitve	  naše	  mobilne	  enote	  oziroma	  akcije,	  ki	   jih	   je	  omenila	  že	  
ga.	   Žugič.	   Akcije	   so	   bile	   izvedene	   v	   oktobru	   in	   novembru	   letošnjega	   leta,	   v	   obliki	  
pogovornih	  večerov	  s	  podeželskimi	  ženskami.	  Ugotovili	  smo,	  da	  zlasti	  starejši	  prebivalci	  ne	  
uporabljajo	  veliko	  kanalov	  komuniciranja,	  svetovni	  splet	   jim	  je	  tuj.	   Iz	  delavnic,	  ki	  smo	  jih	  
izvedle	   po	   vaseh,	   smo	   izvedele,	   da	   se	   starejše	   ženske	   počutijo	   diskriminirane,	   ker	   se	  
preveč	   informacij	   osredotoča	   na	   internet.	   Upravičeno	   se	   počutijo	   zapostavljene	   in	  
odrinjene	   na	   rob	   družbenega	   dogajanja.	   Lokalna	   društva	   po	   vaseh	   opažajo	   primere	  
nasilja,	   ne	   znajo	   pa	   pomagati,	   zato	   bi	   pri	   tem	  potrebovali	   nekoliko	   več	   podpore,	   kot	   je	  
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imajo	  na	  voljo	  sedaj,	  denimo	  v	  obliki	  informacij,	  izobraževanja,	  služb,	  ki	  bi	  delovale	  skupaj	  
z	  njimi.	  Prav	  tako	  se	  ne	  znajo	  soočiti	  z	  nasiljem	  v	  šoli.	  Kako	  pomagati	  svojemu	  otroku,	  da	  
bi	  v	  šoli	  drugi	  ne	  izvajali	  nasilja	  nad	  njimi?	  Kako	  pripraviti	  učitelje,	  da	  jih	  poslušajo?	  In	  kako	  
lahko	  pomagajo	  otroku,	  ki	  doživlja	  nasilje	  v	  družini,	  da	  bo	  uspešen	  v	  šoli?	  Zavod	  Emma	  se	  
zavzema	  za	  okrepljeno	  delovanje	  na	  podeželju	  in	  v	  bolj	  ruralnih	  okoljih	  v	  Posavju.	  Tako	  bi	  
storitve	  pomoči	  v	  primerih	  nasilja	  naredili	  bolj	  dostopne.	  S	  tem	  bi	  tudi	  odprli	  informacijske	  
kanale	   v	   odročnejše	   kraje.	   Predvsem	  pa	   bi	   dovolili,	   da	   roža	   nenasilja	   podeželja	   zacveti.	  
Hvala.«	  

Dževada	   Popaja,	   Zavod	   Emma:	   »Hvala,	   Nataša.	   To	   je	   še	   en	   dokaz,	   da	   moramo	   stopiti	  
skupaj	  in	  narediti	  vse,	  da	  žrtvam	  in	  tudi	  povzročiteljem	  omogočimo,	  da	  se	  nekam	  vključijo.	  
Ne	  smejo	  ostati	  izolirani	  in	  biti	  izključeni	  posamezniki.	  Nasilje	  je	  družbeni	  problem	  in	  ga	  je	  
končno	  potrebno	   	   začeti	   jemati	   zelo	   resno.	   Zato,	  hvala	   vsem.	  Zdaj	  bi	   vas	  prosili	   za	   vaša	  
vprašanja,	  komentarje,	  karkoli.	  Kar	  izvolite.«	  
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RAZPRAVA	  

Publika:	  »Vprašala	  bi,	  kaj	  narediti,	  če	  na	  primer	  oktobra	  v	  šoli	  učitelj	  reče:	  »Ti,	  pa	  ti,	  pa	  ti	  
boste	  padli	  na	  koncu	  leta!«	  In	  potem	  ti	  dijaki	  res	  ne	  izdelajo	  letnika.«	  

Mateja	   Kozlevčar:	   »Potrebna	   je	   prijava	   na	   našo	   inšpekcijo.	   Nasilje.	   Psihično	   nasilje	   nad	  
otroki,	  nepedagoško	  delo	  …«	  

Publika:	  »…	  To	  se	  ne	  dela	  …«	  

Mateja	  Kozlevčar:	  »Lahko	  samo	  povem:	  Če	  podate	  prijavo	  na	  našo	   inšpekcijo,	  kar	   lahko	  
storite	  anonimno,	  smo	  dolžni	  vsako	  prijavo,	  tudi	  če	  ni	  podpisana,	  obravnavati,	  iti	  na	  šolo	  
pogledati	  in	  tudi	  ukrepati.«	  

Publika:	  »Vse,	  kar	  jim	  je	  učitelj	  zagrozil	  oktobra,	  se	  je	  zgodilo,	  saj	  vsi	  ti	  otroci	  niso	  izdelali	  
letnika	  …«	  

Dževada	   Popaja:	   »Dobili	   ste	   popoln	   odgovor.	   Mislim,	   da	   je	   to	   potrebno	   storiti,	   če	   nič	  
drugega	  ne	  pomaga.	  Tako,	  prosili	  bi	  še	  za	  več	  vprašanj	  za	  naše	  goste.	  Kar	  izvolite!«	  

Publika:	  »Jaz	  bi	  vprašal,	  kako	  je	  s	  tem	  na	  delovnih	  mestih.	  Če	  se	  da	  kaj	  storiti,	  če	  se	  lahko	  
kako	   pomaga,	   ker	   se	   izvaja	   neke	   vrste	   mobing,	   pa	   nikakor	   ne	   morejo	   pomagati,	   ne	  
sindikalisti	   ne	   drugi.	   To	   so	   delavci,	   mlajši	   fantje,	   ženske,	   ki	   se	   pač	   bojijo;	   nekaj	   sicer	  
poskusijo,	  pa	  se	  nič	  ne	  ukrene,	  da	  bi	  se	  jim	  pomagalo	  …«	  

Dževada	  Popaja:	  »Ja	  …	  Torej	  mobing,	  nasilje	  na	  delovnem	  mestu.«	  

Publika:	  »Tako	  bi	  se	  lahko	  izrazil.«	  

Dževada	  Popaja:	  »Gospod	  odvetnik,	  bi	  vi	  poskušali	  odgovoriti	  na	  vprašanje?«	  

Blaž	  Žibret:	  »Ja.	  Temu	  se	  reče	  mobing	  ali	  šikana.	  To	  je	  po	  novem	  kazenskem	  zakoniku	  KZ-‐1	  
opredeljeno	  kot	  kaznivo	  dejanje.	  Torej	  ravnanja,	  ki	  se	  dogajajo	  na	  delovnem	  mestu	  in	  so	  
povezana	   z	   delom	   in	   s	   spolnim	   nadlegovanjem,	   psihičnim	   nasiljem,	   trpinčenjem	   ali	   z	  
neenakopravnim	   obravnavanjem,	   ki	   se	   povzroči	   drugemu	   zaposlenemu	   hkrati	   s	  
ponižanjem	  in	  s	  prestrašenostjo,	  se	  kaznuje	  z	  zaporom	  do	  dveh	  let.	  Torej,	  znaki	  kaznivega	  
dejanja	  so	  v	  zakonu	  določeni.	  Če	  se	  ta	  izvršitvena	  ravnanja	  zgodijo	  v	  konkretnem	  primeru,	  
gre	   seveda	  zadeva	  na	  prijavo,	  na	  policijo	  oziroma	  na	   tožilstvo	   in	  potem	  ustrezne	  službe	  
reagirajo.	  Opravijo	  se	  poizvedbe,	  obvestila.	  V	  primeru,	  da	  se	  to	  ugotovi,	  	  se	  vloži	  obtožni	  
predlog	  oziroma	  obtožnica,	  če	  gre	  za	  znake	  kaznivega	  dejanja.«	  

Publika:	  »Se	  pravi,	  to	  bi	  se	  moralo	  prijaviti	  na	  policijo?«	  
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Blaž	   Žibret:	   »Praviloma	   se	   kazniva	   dejanja	   prijavljajo	   na	   tožilstvo,	   na	   okrožno	   državno	  
tožilstvo.«	  

Publika:	  »Ali	  lahko	  oseba	  to	  sama	  stori?«	  

Blaž	  Žibret:	  »Lahko	  sama,	  lahko	  preko	  odvetnika,	  lahko	  se	  oglasite	  tam	  in	  podate	  prijavo.«	  

Mateja	  Kozlevčar:	  »Če	  vas	  smem	  še	  jaz	  v	  tem	  delu	  dopolniti.	  En	  vidik	  te	  obravnave	  pa	  je	  
tudi	   delovna	   inšpekcija.	   Tudi	   oni	   so	   pristojni,	   da	   to	   obravnavajo,	   če	   vi	   ne	   morete,	   ker	  
mobing	   je	   težko	   dokazljiv.	   Vi	   bi	   morali	   v	   tem	   primeru	   konkretno	   navesti,	   za	   katerega	  
delodajalca	   gre,	   obenem	   pa	   v	   to	   pismo	   zapisati	   tudi	   čim	   več	   dobesednih	   navedb,	  
konkretnih	   podatkov,	   saj	   se	   potem	   to	   preveri	   preko	   delovno	   pravne	   zakonodaje,	   v	  
nadaljevanju	   pa	   ukrepa	   tudi	   delovna	   inšpekcija.	   Če	   gre	   za	   znake	   kaznivega	   dejanja,	   se	  
stvar	  vodi	  naprej	  ali	  pa	  v	  okviru	  delovno	  pravne	  zakonodaje	  ukrepa	  delovna	  inšpekcija.	  	  

Blaž	  Žibret:	  »Lahko	  pa	  se	  vloži	  tožba	  tudi	  v	  okviru	  delovnega	  postopka,	  a	  seveda	  je	  treba	  
najprej	  sprožiti	  predhodni	  postopek	  o	  varovanju	  pravic	  in	  se	  lahko	  vloži	  tožba	  potem	  pred	  
delovnim	   in	   socialnim	   sodiščem.	   Te	   tožbe	   so	   načeloma	   neuspešne,	   ker	   je	   ta	   ravnanja	  
izjemno	  težko	  dokazati.«	  

Nataša	  Resnik:	  »Pa	  mogoče	  še	  to.	  V	  prvi	  vrsti,	  po	  zakonu,	  seveda	  v	  primeru,	  da	  to	  nasilje	  
ne	  prihaja	  s	  strani	  nadrejenega,	  so	  za	  to	  dolžni	  poskrbeti	  tudi	  nadrejeni,	  torej	  delodajalci.	  
Zato	  se	  v	  prvi	  vrsti	  obrnete	  nanje	  in	  potem	  na	  delovno	  inšpekcijo.«	  

Dževada	  Popaja:	  „Blaž,	  bi	  mogoče	  dodal	  ...“	  

Blaž	  Žibret:	  „Obe	  poti	  hkrati	  sta	  dovoljeni.	  Je	  pa	  v	  primeru	  sprožitve	  postopka	  varovanja	  
pravic	   in	   koristi	   delavcev	   potrebno	   v	   tem	   primeru	   sprožiti	   predhodni	   postopek	   pri	  
delodajalcu	  (gre	  za	  tako	  imenovano	  formalno	  predpostavko)	  in	  šele	  potem	  vložiti	  tožbo.	  V	  
primeru,	  da	  se	  v	  okviru	  delodajalca	  to	  stanje	  ne	  sanira,	  da	  se	  ne	  odpravijo	  te	  kršitve,	  imate	  
potem	  pravico	  vložiti	  tožbo.	  Če	  pa	  imajo	  ta	  dejanja	  celo	  znake	  kaznivega	  dejanja,	  kar	  sem	  
jaz	  zaslutil	  v	  vašem	  vprašanju,	  potem	  imate	  pa	  prosto	  pot	  k	  tako	  imenovanim	  represivnim	  
organom,	   k	   policiji	   in	   tožilstvu,	   ter	   seveda	   svojo	   prijavo	  obelodanite	   čim	  bolj	   natančno,	  
določeno,	  seveda	  s	  čim	  več	  dokazi,	  pričami	  in	  z	  elektronskimi	  sporočili,	  s	  slikami,	  s	  čimer	  
koli	  že,	  da	  je	  zadeva	  lažje	  dokazljiva.“	  

Publika:	  „Po	  kolikem	  času	  pa	  se	  to	  lahko	  prijavi?	  Kakšen	  je	  rok?	  V	  dveh	  mesecih,	  treh?“	  	  

Blaž	   Žibret:	   „Čim	   prej!	   Vsaka	   tovrstna	   dejanja	   naj	   se	   prijavljajo	   čim	   prej.	   Ta	   dejanja	   so	  
uradno	  preganjana,	   tako	  da	   bi	   bilo	   potrebno	  pogledati	   po	   zakonu,	   kdaj	   zadeva	   zastara,	  
ampak	  mislim,	  da	  zastara	  nekje	  od	  dveh	  do	  štirih	  letih,	  tako	  da	  je	  dovolj	  časa,	  vendar	  bo	  
neresno,	  če	  boste	  vi	  šele	  po	  dveh	  ali	  štirih	  letih	  prijavili	  neko	  dejanje,	  ki	  ima	  posledice,	  v	  
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nekem	  majhnem	   okolju.	   Tako	   da	   svetujem,	   da	   če	   se	   to	   dogaja,	   da	   se	   stvar	   prijavi	   čim	  
prej.“	  

Publika:	  „Hvala!“	  

Dževada	   Popaja:	   „Hvala!	   A	   imate	   mogoče	   še	   kakšno	   vprašanje	   za	   naše	   goste?	   Kar	  
izvolite!“	  

Publika:	  „Hvala	  za	  besedo.	  Prihajam	  iz	  osnovne	  šole	  Senovo.	  Zagotovo	  obstaja	  nasilje	  nad	  
otroki	  s	  strani	  otrok,	  s	  strani	  odraslih	  ...	  Nekako	  vse	  to	  v	  šoli	  teče	  v	  redu	  in	  	  smo	  seznanjeni	  
z	  vsemi	  postopki;	  se	  pa	  na	  drugi	  strani	  pojavlja	  druga	  zadeva,	  in	  sicer,	  če	  vidiš	  otroka,	  da	  
ima	   podplutbe,	   je	   to	   seveda	   potrebno	   prijaviti,	   po	   drugi	   strani	   pa	   se	   dogaja,	   da	   otroci	  
prijavljajo	  starše	  že	  za	  najmanjše	  praskice.	  Otroci	  včasih	  presežejo	  meje.	  Zgodi	  se	  namreč,	  
da	   otroci	   grozijo,	   da	   bodo	   starše	   prijavili.	   Starši	   se	   seveda	   tega	   malo	   bojijo.	   Otroci	   so	  
nekako	  dobili	  krila	  in	  včasih	  presežejo	  tisto,	  kar	  je	  še	  normalno.	  Recimo,	  kot	  se	  je	  zgodilo	  
pred	  dnevi,	  ko	   je	  mama	  dvignila	   roko	  nad	  sinom,	  da	  bi	  obvarovala	  hčer.	  To	  se	   je	  začelo	  
dogajati.	  Poraja	  se	  vprašanje,	  kdaj	  neka	  stvar	  je	  nasilje	  in	  kdaj	  ni	  nasilje;	  kako	  odreagirati,	  
ko	   starši	   otroku	   naročijo,	   kaj	   mora	   povedati,	   ko	   se	   opravljajo	   razgovori	   na	   centru	   za	  
socialno	  delo	  ali	  na	  šoli,	  in	  potem	  doma	  starši	  otroke	  natančno	  naučijo,	  kako	  je	  potrebno	  
govoriti.	  In	  ko	  se	  pogovori	  opravijo,	  vse	  izgleda	  odlično,	  mi	  pa	  vemo,	  da	  ni	  odlično,	  da	  ni	  
tako,	   kot	   je	   bilo	   predstavljeno.	   Enostavno	   ne	   pridemo	   nikamor.	   Jaz	   kot	   pedagog	   se	  
strinjam,	  da	   je	  nasilje	  protipravno	   ...	   Zavedamo	  pa	  se,	  da	  če	  zaidemo	  preveč	  v	   to	   smer,	  
včasih	  otroku	  tudi	  škodujemo.	  

Vesna	  Leskošek:	  „Bom	  kar	  jaz	  odgovorila,	  ker	  sem	  se	  s	  tem	  kar	  precej	  ukvarjala.	  Veste,	  da	  
z	   novo	   kazensko	   zakonodajo	   ni	   dovoljena	   niti	   najmanjša	   klofuta.	   Po	   novi	   kazenski	  
zakonodaji	   starši	   enostavno	   ne	   smejo	   več	   uporabljati	   kakršnega	   koli	   nasilja,	   zato	   da	   bi	  
podrejali,	   disciplinirali	   otroke.	   Tako	   da	   staršem	   zdaj	   seveda	   mora	   biti	   izziv,	   kako	   na	  
nenasilen	   način,	   brez	   uporabe	   fizične	   moči	   začeti	   vzgajati	   svoje	   otroke.	   Starši	   in	   tudi	  
pedagogi	   so	   včasih	   govorili	   še	   o	   pedagoški	   klofuti,	   ampak	   za	   našo	   kulturo	   je	   to	  
nesprejemljivo.	  Tako	  da	  je	  tukaj	  pač	  treba	  najti	  načine,	  kako	  začeti	  ravnati	  z	  otroki,	  ne	  da	  
bi	   uporabljali	   kakršno	   koli	   nasilje.	   Verjamem,	   da	   ima	   lahko	   to	   neke	   učinke	   na	   otroke,	  
ampak	  starši	  bodo	  morali	  slej	  ko	  prej	  najti	  načine,	  kako	  vzgajati	  na	  nenasilen	  način.	  Je	  pa	  
veliko	  bolj	  zanimivo	  to,	  da	  starši	  vplivajo	  na	  otroke	  in	  na	  to,	  kakšne	  so	  njihove	  zgodbe	  itn.	  
Pri	   obravnavi	   nasilja	   nad	   otroki	   je	   zdaj	   absoluten	   imperativ,	   da	   do	   prijave	   na	   policijo	  
nobena	  služba	  enostavno	  ne	  bi	  smela	  govoriti	  s	  starši.	  Policija	  na	  to	  nenehno	  opozarja.	  Če	  
službe,	   preden	   policija	   dobi	   primer	   v	   svoje	   roke,	   začnejo	   opravljati	   pogovore	   s	   starši,	  
potem	   nasilen	   starš	   začne	   ustvarjati	   mrežo	   podpor,	   da	   bi	   čim	   prej	   lahko	   zakril	   svoje	  
nasilje.	  In	  to	  se	  redno	  dogaja	  v	  vseh	  primerih,	  sploh	  na	  primer	  pri	  spolnem	  nasilju.	  Takoj,	  
ko	  starš,	  ki	  spolno	  zlorablja	  ali	   je	  nasilen,	  zasluti,	  da	  se	  je	  njegovo	  dejanje	  odkrilo,	  začne	  
ustvarjati	  mrežo	  podpore.	  In	  te	  mreže	  so	  včasih	  izjemno	  močne,	  sploh	  v	  lokalnem	  okolju.	  
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Recimo,	   da	   je	   storilec	   bolj	   znan.	   Takoj	   ko	   začuti	   odkritje	   resnice,	   začnejo	   na	   center	   za	  
socialno	   delo	   prihajati	   pisma	   podpore	   o	   tem,	   kako	   je	   storilec	   ugleden	   in	   dober	   človek.	  
Tako	   da	   do	   prijave	   na	   policijo	   in	   dokler	   policija	   ne	   opravi	   svojih	   postopkov,	   ne	   bi	   smel	  
nihče	  govoriti	  s	  starši.	  Vsi	   ti	  protokoli	  so	  naravnani	  tako,	  da	  mora	  biti	  v	  24-‐ih	  urah,	  tako	  
kot	  pravite	  vi,	  prijava	  narejena	  tako,	  da	  gre	  	  na	  policijo,	  na	  center	  za	  socialno	  delo,	  da	  se	  
skliče	  multidisciplinarni	   tim,	   v	   katerem	   so	   šolska	   svetovalna	   delavka,	   policist,	   včasih	   so	  
prisotni	  tudi	  že	  tožilci	  itn.,	  kjer	  se	  naredi	  natančen	  načrt,	  kako	  bo	  primer	  potekal.	  Če	  pa	  se	  
na	  šoli	  odločijo	  najprej	  pogovoriti	  s	  starši,	  poklicati	  starše,	  otroka	  itn.,	  ali	  pa	  to	  naredijo	  na	  
centru	  za	  socialno	  delo,	  potem	  pripomorejo	  k	  temu,	  da	  so	  primeri	  veliko	  težje	  rešljivi.	  Po	  
drugi	   strani	   pa	   niti	   šola	   niti	   center	   za	   socialno	   delo	   ne	   preiskuje	   kaznivega	   dejanja.	  
Absolutno	   ga	   ne	   sme	  preiskovati.	   Torej,	   ne	   šola	   ne	   center	   za	   socialno	  delo	   se	   ne	  more	  
pogovarjati	   s	   starši	   o	   tem,	   ali	   je	   bilo	   neko	   kaznivo	   dejanje	   narejeno	   ali	   ne.	   To	   ni	   stvar	  
nobene	  od	  teh	  inštitucij.	  Kaznivo	  dejanje	  preiskuje	  samo	  policija	  in	  ta	  sodna	  veja	  in	  nihče	  
drug.	  Zdi	  se	  mi,	  da	  se	  moramo	  naučiti	   tega,	  da	  so	  kompetence	  pri	  delu	  z	  nasiljem	  jasno	  
razdeljene	  in	  ta	  hierarhija	  se	  mora	  upoštevati,	  če	  ne	  ostajajo	  primeri	  pač	  nerešljivi.“	  

Dževada	   Popaja:	   „Za	   to	   so	   ti	   protokoli,	   da	   vse	   organizacije	   delujejo	   v	   okviru	   svojih	  
pristojnosti.	  Si	  ti	  želela	  še	  kaj	  dodati?“	  

Sonja	  Žugič:	  „	  Pri	  nas	  uporabljamo	  tak	  način:	  Ko	  dobimo	  prijavo	  na	  center	  za	  socialno	  delo	  
oziroma	  na	  policijo,	  se	  najprej	  vedno	  uskladimo	  s	  policijo.	  Redki	  so	  primeri,	  da	  bi	  se	  prej	  
pogovarjali	   s	  starši,	  preden	  bi	  se	  govorilo	  z	  otrokom.	  Mi	   imamo	  načeloma	  to	  prakso,	  da	  
center	   za	   socialno	   delo	   skupaj	   s	   policijo	   opravlja	   razgovore	   z	   otrokom.	   Imamo	   dobro	  
sodelovanje	  s	  šolami,	  tako	  da	  nam	  tudi	  šole	  omogočijo,	  da	  te	  pogovore	  opravimo.	  Ko	   je	  
opravljen	  pogovor	  z	  otrokom,	  se	  o	  le-‐tem	  seznani	  starše,	  tako	  da	  na	  ta	  način	  poskusimo	  
zavarovati	   dokaze.	   Je	   pa	   res,	   da	   ne	  more	   niti	   center	   za	   socialno	   delo	   niti	   policija	   vsega	  
preložiti	   na	   otroka,	   zato	   je	   tako	   pomembno	   sodelovanje	   vseh	   akterjev,	   naj	   bo	   to	   šola,	  
lokalna	   skupnost	   ali	   zdravstveni	   dom,	   da	   si	   pridobimo	   informacije	   z	   različnih	   koncev.	   V	  
končni	   fazi	   sodišče	   potrebuje	   informacije,	   dokaze,	   da	   se	   lahko	   odloči,	   da	   lahko	   zaščiti	  
otroka.	   Podobne	   informacije	   potrebuje	   center	   za	   socialno	   delo.	   Tudi	   mi	   imamo	   tak	  
postopek,	   da	  moramo	   dokazovati,	   da	   je	   otrok	   ogrožen	   in	   da	   je	   zato	   potrebno	   izpeljati	  
določene	   ukrepe.	   Mi	   smo	   tukaj	   razvili	   stalno	   prakso,	   da	   skupaj	   s	   policijo	   opravljamo	  
razgovore	  in	  se	  nekako	  na	  tak	  način	  izognemo	  problemom.	  

Publika:	  „Samo	  nekaj	  …	  Meni	  je	  to	  jasno,	  ampak	  jaz	  sem	  to	  vprašanje	  drugače	  postavil.	  Ali	  
je	   nasilje	   tudi	   to,	   ko	   starši	   otroka	   naučijo,	   kako	   naj	   govori?	   Če	  mi	   opazimo	   primer,	   ga	  
moramo	   prijaviti	   policiji.	   Sprašujem	   torej,	   ali	   gre	   za	   nasilje	   staršev	   nad	   otroki	   tudi	   v	  
primeru,	  če	  le-‐ti	  usmerjajo	  otrokov	  govor,	  kako	  mora	  odgovarjati.	  Otrok	  pove	  točno	  tako,	  
kot	  ga	  je	  starš	  doma	  naučil,	  čeprav	  vemo,	  da	  ni	  bilo	  tako.«	  

Dževada	  Popaja:	  »Bomo	  poskušali	  odgovoriti.«	  
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Blaž	  Žibret:	  »	  Ja,	  to	  je	  oblika	  nasilja.«	  

Publika:	  »Se	  pravi,	  mi	  lahko	  starše	  prijavimo	  za	  nasilje	  nad	  otroki?«	  

Blaž	  Žibret:	  »Vprašanje	  je,	  ali	  bo	  to	  v	  tem	  primeru	  znak	  kaznivega	  dejanja.	  Odkrito	  povem,	  
da	  to	  je	  oblika	  nasilja,	  ki	  ga	  starši	  izvajajo	  nad	  otrokom.	  Ampak	  eno	  stvar	  bi	  rad	  poudaril.	  
Upam,	   da	   se	   bomo	   zdaj	   pravilno	   razumeli.	   Ena	   telesna	   kazen,	   ki	   se	   zgodi,	   ki	   jo	   jaz	  
absolutno	  zavračam,	  na	  primer	  po	  zadnjici,	  klofuta,	  ne	  vem	  kaj,	  tudi	  po	  novem	  KZ-‐ju	  -‐1	  ni	  
kaznivo	   dejanje,	   če	   gre	   za	   enkratno	   dejanje,	   torej	   kot	   en	   vzgojni	   ukrep,	   ki	   se	   je	   zgodil.	  
Pustimo	   zdaj,	   ali	   je	   to	   moralno	   sprejemljivo	   ali	   ne;	   če	   pa	   gre	   za	   dalj	   časa	   trajajoče	   ali	  
večkrat	   ponavljajoče	   se	   tovrstno	  dejanje,	   potem	  pa	   gre	   za	   kaznivo	  dejanje	   in	   je	   seveda	  
tudi	  v	  obsodilni	  sodbi.	  Če	  pa	  bi	  se	  primer	  zgodil	   recimo	  enkrat,	  kot	  oblika	  vzgoje,	  v	   tem	  
primeru	   pa	   je	   velika	   verjetnost,	   	   bo	   bo	   v	   sodnem	  postopku	   prišlo	   do	   oprostilne	   sodbe.	  
Tako	  da	   tukaj	   jaz	   soglašam	  z	  gospodom,	  da	   je	   treba	  vsak	  primer	  pogledati	   in	   imeti	   tudi	  
malo,	  kanček	  zdrave	  pameti	  ali	  pa	  razumske	  pameti.	  Telesna	  kazen	  se	  absolutno	  zavrača	  
in	  tudi	  novi	  Družinski	  zakonik	  jo	  kot	  temeljni	  pojem	  umešča	  kot	  eden	  temeljnih	  postulatov	  
družinskih	   odnosov	   v	   Sloveniji,	   ampak	   jaz	   mislim,	   da	   je	   bistvo	   celega	   problema	   nekje	  
drugje,	  v	  družini.	  Če	  v	  družini	  vse	  skupaj	  ne	  deluje	  že	  od	  začetka,	  pa	  potem	  naprej,	  ko	  se	  
srečujemo	   z	   inštitucijami,	   potem	   se	   to	   samo	   stopnjuje,	   tako	   da	   v	   bistvu	   mora	   vsak	   v	  
družini	  sam	  pri	  sebi	  narediti	  red	  in	  potem	  s	  tem	  živeti	  in	  v	  bistvu	  spoštovati	  drug	  drugega.	  
In	  potem	  	  do	  takih	  pojavov	  ne	  bo	  prišlo.	  V	  tem	  primeru	  	   imajo	  tudi	  šole	  manj	  dela,	  ne	  v	  
smislu,	  da	   jim	  ni	   treba	  delati,	   ampak	   imajo	  manj	   vzgojnih	  problemov.	  Manj	   težav	   imajo	  
seveda	  tudi	  vse	  druge	  inštitucije,	  policija	  in	  sodišče,	  ki	  so	  pa	  skrajni	  ultimo	  racio	  ukrepi,	  ki	  
se	  v	  teh	  primerih,	  če	  se	  mene	  vpraša,	  če	  bi	  bila	  to	  neka	  razvita	  družba,	  sploh	  ne	  bi	  smeli	  
pojavljati,	   ampak	   žal	   se.	  Mislim,	   da	   je	   treba	   to	   rešiti	   samo	   s	   pogovorom,	   pa	   s	   čim	   več	  
udeleževanja,	  vseh	  udeležencev,	  v	  tovrstnih	  pogovorih.«	  

Dževada	   Popaja:	   »Ja,	   hvala!	   Ampak	   jaz	   bi	   vseeno	   poudarila	   to	   pravočasnost	   ukrepanja.	  
Torej	  smo	  dolžni	  v	  24-‐ih	  urah	  ukrepati	  in	  če	  bi	  tako	  delovali	  vsi,	  ne	  bi	  prišlo	  do	  trenutka,	  
ko	  lahko	  starši	  zmanipulirajo	  otroka,	  ker	  bi	  že	  inštitucije	  opravile	  kvalitetno	  delo.	  Vem,	  da	  
ste	  skeptični,	  toda	  nekje	  moramo	  začeti.«	  

Publika:	   »Jaz	   se	   konkretno	   srečujem	   s	   temi	   primeri,	   delam	   namreč	   na	   policiji	   v	   Novem	  
mestu.	  Najprej,	   ko	   je	  prijava,	   se	  center	  poveže	  s	  policijo.	  Tudi	   če	   sta	  osumljenca	  starša,	  
zakonodaja	   govori	   o	   tem,	   da	   je	   treba	   otrokove	   pravice	   zaščititi,	   seveda	   z	   nekom,	   ki	   je	  
zastopnik,	   iz	   centra,	   iz	   šole	   (s	   svetovalno	   delavko)	   in	   običajno	   se	   zmeraj	   prvi	   pogovor	  
opravi	   v	   navzočnosti	   nekoga,	   ki	   je	   zastopnik	   v	   tistem	   trenutku.	   Se	   pa	   pojavljajo	   seveda	  
primeri	   v	   nadaljnjem	  postopku,	   ko	   so	   otroci	   zmanipulirani	   in	   spreminjajo	   izjave,	   ampak	  
potem	   so	   v	   postopku	   tudi	   drugi	   strokovnjaki,	   in	   sicer	   pedagogi,	   psihiatri,	   ki	   opravljajo	  
svoje	  dolžnosti,	  če	  je	  seveda	  v	  preiskavi	  to	  naloženo	  in	  se	  ugotovi,	  da	  gre	  za	  kakršno	  koli	  
manipuliranje.	   Je	   pa	   na	   mestu	   	   vprašanje,	   ali	   je	   manipulacija	   z	   otrokom	   nasilje,	   saj	  
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kazenski	  zakonik	  kot	  tak	  govori	  o	  surovem	  ravnanju	  in	  zanemarjanju	  otroka,	  kar	  pomeni,	  
da	   se	   ga	   trpinči,	   da	   se	   mu	   nalaga	   delo,	   ki	   ga	   ni	   zmožen	   opravljati,	   konkretno	   pa	  
manipulacija	   v	   tem	   členu	   ni	   opredeljena	   in	   potem	   tožilec	   ne	  more	   obtožnega	   predloga	  
podati	  naprej.«	  

Dževada	  Popaja:	  »Hvala,	  hvala	  da	  ste	  dopolnili.	  To	  so	  tudi	  naše	  izkušnje.«	  

Mateja	  Kozlevčar:	  »Smem	  samo	  še	  nekaj	  dodati?	  Jaz	  v	  bistvu	  v	  tem	  kontekstu	  bolj	  vidim	  
vašo	  vlogo,	  kako	  boste	  vi	  pomagali	  temu	  otrou,	  kot	  pa,	  kako	  odreagirati,	  če	  vidite,	  da	  so	  
starši	  manipulativni.«	  

Publika:	  »Vendar	  smo	  neuspešni,	  ker	  vsi	  govorijo,	  da	  je	  vse	  v	  redu	  (mama,	  oče).	  Vse	  je	  v	  
redu,	  pa	  ni	  v	  redu.«	  

Mateja	  Kozlevčar:	  »Ampak,	  če	  se	  šolski	  psiholog	  in	  vsi,	  cel	  tim,	  ukvarja	  z	  njim,	  se	  mi	  zdi,	  da	  
v	  določenem	  segmentu	  pa	  mora	  biti	  nek	  napredek.«	  

Publika:	  »Pa	  marsikdaj	  tega	  ne	  ugotovijo,	  tudi	  strokovnjaki	  …	  

Dževada	  Popaja:	  »Samo	  da	  kolegica	  da	  komentar,	  potem	  pa	  vprašanja.	  Izvolite!«	  

Melita	  Kramar:	  »Tukaj	  se	  mi	  zdi	  težava	  že	  v	  tem,	  da	  je	  nasilje	  pospremljeno	  z	  grožnjami.	  
Se	   pravi,	   če	   je	   otrok	   doma	   stalno	   žrtev	   nasilja	   ali	   klofut	   ali	   česar	   koli	   podobnega,	   je	   že	  
udarec	  pospremljen	  s	  temi	  grožnjami,	  z	  opozorilom,	  da	  ne	  boš	  nikomur	  povedal,	  ker	  boš	  
videl,	  kaj	  bo	  potem.	  In	  otrok	  nikoli	  ne	  bo	  povedal,	  ker	  bo	  zaščitil	  starše,	  ker	  je	  to	  njemu	  v	  
interesu.	   Dokler	   se	   ne	   bo	   zgodilo	   nekaj	   res	   ogromnega,	   velikega,	   bo	   otrok,	   ko	   pride	   s	  
klofuto	   na	   obrazu	   ali	   z	   brazgotino,	   ki	   je	   vrezana	   čez	   celo	   lice,	   še	   vedno	   govoril,	   da	   ga	  
nobeden	  od	  odraslih	  ni	  udaril,	  sploh	  pa	  ne	  doma,	  kljub	  temu,	  da	   je	  bil	  doma	  namazan	  s	  
pudrom,	  preden	  je	  šel	  v	  šolo.	  Se	  pravi,	  nekje	  od	  prej,	  še	  od	  zadaj	  je	  ta	  težava.«	  

Dževada	  Popaja:	  »Ja,	  ampak	  naše	  izkušnje	  kažejo,	  da	  se	  z	  otroki	  da	  odlično	  delati.	  In	  tudi	  
ko	  so	  zmanipulirani,	  se	  jim	  da	  pomagati.	  Od	  nas	  odraslih	  je	  odvisno,	  a	  veste,	  kako	  se	  bo	  ta	  
situacija	   razpletla	   naprej.	   Če	   pa	   mi	   mislimo,	   da	   ne	   moremo	   pomagati	   zaradi	   te	  
manipulacije,	  pa	  otroci	  ne	  bodo,	  oziroma	  vsa	  družina,	  bi	  jaz	  rekla,	  ne	  bo	  dobila	  pomoči.	  Če	  
se	  pa	  povezujemo,	  če	  se	  na	  dober	  način	  pogovarjamo	  s	  celotno	  družino,	  če	  je	  to	  možno,	  
potem	  bodo	  gotovo	  tudi	  otroci	  dobili	  ustrezno	  pomoč.	  To	  so	  izkušnje	  iz	  prakse.	  Tako	  da	  ta	  
manipulacija	  …	  Ne	  vem,	  če	   se	  bomo	   lahko	  kdaj	   temu	   izognili,	  eliminirali	  manipulacijo	  …	  
Poglejte,	  vedno	  je	  nekdo	  zmanipuliran,	  odrasli,	  otroci	  itn.	  Ampak	  vse	  je	  odvisno	  od	  tega,	  
kot	  je	  kolegica	  prej	  dejala,	  kako	  se	  boste	  vi	  odzvali	  na	  to.	  Vprašanje?«	  

Publika:«Jaz	  bi	  nekaj	  dodala,	  ko	  se	  ravno	  o	  tem	  pogovarjamo,	  da	  je	  prva	  policija.	  Poglejte,	  
jaz	  poznam	  primer…	  Veliko	  policistov	  je	  bilo	  »pokvarjenih«.	  Poznam	  primer,	  ko…	  «	  
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Dževada	  Popaja:	  »Ali	  bi	  mogoče	  lahko	  pazili,	  da	  se	  ne	  bi	  žalili,	  ker	  ne	  bomo	  izvajali	  nasilja.	  
Tudi	  to	  je	  nasilje.«	  

Publika:	  »Ne.	  Policist	  je	  maltretiral	  družino.	  Tepel	  je	  ženo,	  vse	  je	  delal.	  Ločila	  sta	  se,	  šla	  sta	  
narazen,	   on	  pa	   je	   napredoval	   v	   službi.	   Vsak	   ve	  …	  Cela	   občina.	  Vsak	  pravi,	   kaj	   boš	   klical	  
policijo,	  	  saj	  je	  najslabša.	  Zakaj	  teh	  oseb	  ne	  odstranijo?«	  

Dževada	  Popaja:	  »Če	  lahko	  poveste,	  kdo	  vam	  lahko	  odgovori?«	  

Publika:	   »Vse	   sprašujem.	   Policist	   je	   tisti,	   ki	   družino	   maltretira,	   pa	   tepe	   …	   Veliko	   pa	   je	  
policistov	  …	  Hočem	  povedati,	  da	  ženske	  ne	  upajo	  poklicati	  policije,	  ko	  vidijo,	  kaj	  policisti	  
delajo	  doma	  …«	  

Dževada	   Popaja:	   »V	   redu,	   bomo	   poskusili	   …	   Ne	   razumem	   natančno	   vprašanja,	   ampak	  
bomo	  poskusili…	  Blaž,	  boš	  ti?«	  

Publika:	  »Poglejte!	  Primer.	  Kaj	  narediti,	  ko	  je	  nasilnež	  vplivna	  oseba?«	  

Publika:	  »Policist,	  na	  primer.«	  

Publika:	   »Vplivna	   oseba	   v	   kraju,	   kot	   je	   recimo	   Krško,	   ki	   je	   majhen	   kraj,	   kjer	   se	   vsi	  
poznajo.«	  

Blaž	  Žibret:	  »V	  konkretnem	  primeru	  vam	  svetujem,	  da	  prijavo	  podate	  na	  višji	  organ	  v	  tem	  
organu.	   Če	   gre	   v	   konkretnem	   primeru	   za	   predstavnika	   oblasti	   neke	   določene	   lokalne	  
skupnosti,	   saj	   je	   vseeno	   iz	   katere	   inštitucije,	   je	   potrebno,	   da	   podate	   prijavo	   višjemu	  
organu	  v	  tem	  organu	  …«	  

Publika:	   »Višji	   organ	   vpraša	   nižji	   organ,	   nižji	   organ	   posreduje	   napačne	   podatke	   na	   višji	  
organ	  …«	  

Blaž	   Žibret:	   »Ne.	   V	   to	   dvomim.	   Policija	   ima	   poseben	   organ	   v	   vrhovnem	   državnem	  
tožilstvu,	  ki	  preiskuje	  kazniva	  dejanja,	  ki	   jih	  storijo	  policisti	   itn.	  Glejte,	  vi	   lahko	  mahate	  z	  
rokami.	   	   Verjamem	   vam,	   da	   ste	   mogoče	   imeli	   negativno	   izkušnjo,	   ampak	   inštitucije	  
obstajajo.	   Vi	   se	   jih	  morate	   poslužiti,	   drugače	   ne	   boste	   nič	   spremenili.	   Vi	   ne	   boste	   rešili	  
svojega	  problema,	  ne	  mislim	  osebno,	  in	  tudi	  sicer	  bo	  ta	  storilec	  lahko	  s	  tem	  nadaljeval.	  Če	  
drugače	  zastavim	  odgovor.	  Morebiti	  pa	   ta	   ravnanja	  niso	  kazniva	  dejanja,	  ne	  vem.	  So	  pa	  
lahko	   tudi	   druga	   ravnanja,	   ki	   nimajo	   znakov	   kaznivega	   dejanja,	   ki	   jih	   pač	   morate	   s	   to	  
osebo	  rešiti	  na	  drugačen	  način.	  Ali	  z	  razvezo	  ali	  z	  ločitvijo	  itn.«	  

Dževada	  Popaja:	  »Vesna	  je	  hotela	  še	  nekaj	  dodati	  …«	  

Vesna	   Leskošek:	   »Ja,	   tudi	   jaz	   sem	   imela	   nekaj	   takšnih	   primerov	   v	   svoji	   praksi,	   kjer	   so	  
nasilje,	  težko	  nasilje,	  izvajali	  policisti	  ali	  pa	  vojaki.	  	  Ta	  nasilna	  dejanja	  so	  bila	  zelo	  okrutna.	  
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Poznam	  nekaj	  primerov	  zelo	  okrutnega	  nasilja,	  ko	  so	  kasneje	  uporabljali	  za	  ustrahovanje	  
tudi	  pištole,	  ko	   je	  nekdo	  pri	   tem	  ženo	  priklenil	   za	  radiator	  z	   lisicami,	  potem	  ko	  so	  šli	  od	  
doma,	  in	  so	  jo	  odklenili	  šele,	  ko	  so	  prišli	  domov,	  zraven	  pa	  ji	  niso	  dali	  niti	  kozarca	  vode	  itn.	  
Tako	  da	   je	  bilo	   takih	  primerov	   kar	  nekaj.	  Nekaj	   primerov	   je	  bilo	  potem	   tudi	   zelo	  dobro	  
razrešenih	   in	   prav	   na	   ta	   način,	   da	   so	   tovrstna	  dejanja	   prijavljali	   na	   višji	   organ,	   tako	   kot	  
pravi	  kolega.	  Policija	  ima	  znotraj	  sebe	  zelo	  dobro	  notranjo	  kontrolo,	  vedno	  boljšo	  notranjo	  
kontrolo.	   Nekaj	   primerov	   je	   bilo	   zelo	   dobro	   rešenih,	   ne	   poznam	   pa	   vašega.	   Te,	   ki	   jih	  
poznam	   jaz,	   so	   bili	   zelo	   dobro	   rešeni	   ravno	   zaradi	   tega,	   ker	   je	   policija	   s	   to	   notranjo	  
kontrolo	   uspela	   razbiti	   te	   hierarhične	   mreže.	   Ti	   policisti	   so	   bili	   potem	   odstranjeni,	  
odpuščeni,	   kazniva	   dejanja	   so	   bila	   v	   postopkih,	   ki	   so	   bila	   na	   sodišču	   itn.	  Menim,	   da	   je	  
treba	  podobne	  zadeve	  prijaviti	  na	  višji	  organ,	  obenem	  pa	  to	  podpreti	  s	  čim	  večjo	  podporo	  
nevladnih	  organizacij	  ali	  pa	  drugih	  organizacij	  v	  svojem	  okolju.	  Spomnim	  se,	  kako	  je	  bilo,	  
ko	  so	  začeli	  odkrivati	  spolne	  zlorabe	  otrok,	  kako	  pomembno	  vlogo	  je	  imelo	  Združenje	  za	  
boj	  proti	  spolnemu	  zlorabljanju,	  ker	  je	  bila	  vodja	  te	  organizacije	  bivša	  policistka	  in	  kako	  je	  
ona	  pritiskala	  in	  dosegla,	  da	  se	  je	  marsikateri	  primer	  potem	  razrešil.	  Tako	  da	  je	  ena	  stvar	  
prijava,	  druga	  pa,	  da	  skušate	  dobiti	  čim	  več	  podpore.“	  

Dževada	  Popaja:	  „Hvala	  Vesna.	  Eno	  vprašanje	  imamo	  še	  na	  tej	  strani.	  Izvolite.“	  

Publika:	  „V	  prvi	  vrsti	  bi,	  ne	  da	  zagovarjam	  policijo	  ali	  kakor	  koli	  že,	  ampak	  v	  prvi	  vrsti	  bi	  
zdaj	  poudarila	  eno	  zadevo,	  kakor	  je	  bilo	  že	  prej	  nekako	  povedano.	  Leta	  2008	  je	  prišlo	  do	  
spremembe	  zakona	  in	  vsi	  ukrepi	  policije	  so	  usmerjeni	  v	  to,	  da	  v	  kolikor	  do	  nasilja	  prihaja,	  
sploh	  pa	  če	  je	  to	  dlje	  trajajoča	  zadeva,	  da	  se	  obravnava	  kot	  kaznivo	  dejanje.	  Dejansko	  je	  
policija	   po	   zakonu	   to	   dolžna	   storiti,	   ne	   pa	   da	   ne	   obravnava	   nasilja	   z	   elementi,	   kjer	   se	  
nasilje	   dogaja	   kot	   prekršek.	   To	   so	   dejansko	   dokazljiva	   dejanja	   in	   v	   izreku	   prepovedi	  
približevanja.	  	  

Blaž	   Žibret:	   „Je	   pa	   policija	   postala	   izredno	   subtilna	   in	  mislim,	   da,	   vsaj	  moje	   izkušnje	   so	  
takšne,	  na	  vsak	  klic	  odreagira,	  sploh	  od	  teh	  tragičnih	  dogodkov	  v	  Prekmurju.	  “	  

Vesna	  Leskošek:	  „Moramo	  vedeti,	  da	  so	  policijske	  intervencije	  po	  Sloveniji	  zelo	  različne.“	  

Dževada	  Popaja:	  „Zelo	  različne,	  tako	  je!“	  

Vesna	   Leskošek:	   „Zelo	   različne.	   Imamo	   okolja,	   kjer	   policija	   odlično	   deluje	   in	   takih	  
problemov	   sploh	   ni,	   imamo	   pa	   okolja,	   kjer	   sploh	   ne	   izrekajo	   prepovedi	   približevanja;	  
recimo,	  da	  teh	  enostavno	  ne	  izrečejo	  in	  imajo	  denimo	  v	  enem	  letu	  izrečeni	  dve	  prepovedi	  
približevanja.“	  

Publika:	  »Meni	  se	  je	  letos	  zgodilo.	  In	  sicer,	  nasilje	  doma,	  intervencija	  policije.	  Dvakrat	  mu	  
niso	   izrekli	  prepovedi	  približevanja,	   šele	  potem,	  ko	  sem	  sodelovala	  z	  Zavodom	  Emma	   in	  
sem	  malo	  bolj	  vztrajala,	  so	   le	  zaslišali	  tudi	  otroke	  in	  na	  splošno	  zbrali	  te	  podatke,	  podali	  
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tožbo.	  In	  ker	  se	  v	  treh	  mesecih	  baje	  ni	  nič	  dogajalo,	  ni	  bilo	  nič	  nasilja,	  tako	  ali	  drugače,	  je	  
bila	  tožba	  ovržena.	  Ravno	  pred	  nekaj	  dnevi	  sem	  prejela	  odločbo.	  Zdaj	  me	  pa	  zanima,	  ali	  je	  
on	  kot	  nasilnež	  in	  moj	  bivši	  mož	  sploh	  kaj	  obveščen	  o	  tej	  prepovedi	  približevanja	  ...	  Potiho	  
se	  dogaja	  nasilje,	  ni	  pa	  tako,	  da	  bi	  bilo	  zdaj	  za	  prijavljati.	  Ves	  čas	  dela	  na	  tem,	  da	  nagaja,	  a	  
nimam	   kaj,	   v	   bistvu	   nimaš	   kaj	   prijavljati.	   Nagajanje	   je	   ...	   Ne	   vem,	   ali	   je	   bil	   sploh	   kaj	  
obveščen	  o	   tem,	  da	   je	  bila	   tožba,	  da	   je	  bil	   kaj	   opozorjen.	  Ali	   se	   to	   res	  po	   treh	  mesecih	  
zavrže?	  Policistka	  je	  prišla	  na	  dom	  in	  rekla:	  „Če	  se	  v	  zadnjih	  treh	  mesecih	  ni	  dogajalo	  nič	  
nasilja,	  potem	  verjetno	  ne	  bo	  iz	  tega	  nič.“	  In	  res,	  črno	  na	  belem	  sem	  dobila	  s	  sodišča,	  da	  ni	  
težav,	  da	  bi	  nadaljevali.	  Ali	  je	  res	  tako	  ali	  samo	  v	  mojem	  primeru?“	  

Blaž	   Žibret:	   „Zdaj	   jaz	   težko	   svetujem,	   ker	   ste	  malo	   po	   svoje	   povedali.	   Če	   ni	   bil	   izrečen	  
ukrep	  prepovedi	  približevanja?	  Lahko	  da	  se	  je	  v	  okviru	  preiskave	  ugotovilo,	  da	  pač	  dejanje	  
nima	  znakov	  kaznivega	  dejanja	  in	  se	  je	  ovadba	  zavrgla	  oziroma	  se	  je	  preiskava	  zaključila.	  
To	   je	  mogoče,	  v	  tem	  ni	  nič	  spornega.	  Če	  vi	  ocenjujete,	  da	  temu	  ni	   tako,	  da	  se	  to	  nasilje	  
nadaljuje	   v	   neko	   drugo	   obliko	   nasilja,	   lahko	   daste	   ponovno	   prijavo,	   drugače	   pa	   imate	  
druge	  oblike	  pomoči,	  preko	  ostalih	  nevladnih	  organizacij.	  Če	  še	  s	  tem	  človekom	  živite,	  po	  
moje	  to	  ni	  ravno	  najboljša	  družinska	  skupnost.“	  

Dževada	  Popaja:	  „Ne	  živi	  ...	  Ampak	  tako	  bom	  rekla:	  Pogosto	  se	  na	  tem	  področju	  zgodi,	  da	  
se	  nasilje,	  ki	  je	  zagotovo	  nasilje,	  če	  ti	  denimo	  nekdo	  prereže	  vse	  štiri	  gume	  na	  avtomobilu,	  
ti	   grozi	   in	   kriči	   in	   ti	   sledi	   itn.	  Ne	   bomo	  o	   konkretnih	   primerih,	   ampak	   problem	   je	   nekje	  
drugje,	  V	  tem,	  da	  ni	  dovolj	  manevrskega	  prostora	  za	  sodelovanje	  s	  policijo	  v	  tem	  smislu,	  
da	   ti	   pridobijo	   čim	   več	   podatkov,	   da	   zares	   gre	   za	   kaznivo	   dejanje	   nasilja,	   saj	   se	   to	   zelo	  
hitro	  skroži	   in	  hitro	  konča	   in	  se	  nič	  ne	  zgodi.	  Ne	  govorim	  za	  vse	  policijske	  postaje	   in	  vsa	  
mesta,	  ampak	  še	  zmeraj	  se	  nam	  to	  dogaja.“	  

Sonja	  Žugič:	  „Pa	  bi	  mogoče	  tukaj	  samo,	  če	  lahko.	  Že	  prej	  smo	  omenjali,	  da	  je	  leta	  2008	  bil	  
sprejet	   Zakon	   o	   preprečevanju	   nasilja	   v	   družini.	   Zakon	   predvideva	   določene	   ukrepe	   za	  
zaščito	  žrtve	  in	  eden	  od	  teh	  je,	  da	  lahko	  žrtev	  sama	  vloži	  na	  sodišče,	  na	  okrožno	  sodišče,	  
zahtevek,	  da	  se	  izvajalcu	  nasilja	  prepove	  oziroma	  izda	  prepoved	  približevanja,	  tako	  da	  se	  
je	  možno	  poslužiti	  tudi	  teh	  civilnih	  predlogov,	  se	  zavarovati	  na	  ta	  način.“	  

Dževada	  Popaja:	  „Za	  te	  možnosti	  mi	  vsi	  vemo	  in	  tudi	  gospa	  ve.	  Gre	  za	  odgovor,	  reakcijo	  na	  
možnosti.	  Blaž	  izvoli.“	  

Blaž	   Žibret:	   „Jaz	   pravim,	   da	   je	   edina	   pot	   zaupanje	   v	   pravno	   državo.	  Mogoče	   je	   kdo	   to	  
pozabil,	   ker	   je	   bil	   kdaj	   razočaran	   nadnjo,	   verjetno	   vsak	   v	   življenju,	   ampak	   udrihati	   po	  
državi	   kar	   podolgem	   in	  počez	   jaz	   odsvetujem,	   tudi	   po	  policiji.	   Verjetno	   je	   v	   vsaki	   službi	  
enako,	  da	  imaš	  deset	  dobrih	  in	  dva	  slaba	  delavca,	  tako	  da	  je	  treba	  zaupati	  v	  inštitucije	  in	  
bo	  lažje.“	  
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Publika:	  „Če	  je	  eden	  slab,	  potem	  uniči	  vse	  dobre	  okoli	  sebe,	  a	  veste.	  Dovolj	  je,	  da	  je	  en	  tak	  
policist	  in	  uniči	  celo	  občino.	  Ja	  ljuba	  policija,	  kje	  pa	  si,	  da	  to	  pustiš	  ...“	  

Dževada	  Popaja:	  „Ne	  moremo	  obravnavati	  posameznih	  primerov,	  ampak	  na	  splošni	  ravni	  
je	  absolutno	  potrebno	  sodelovanje	  in	  vera	  v	  pravno	  državo.	  Ves	  čas	  je	  treba	  delati	  na	  tem	  
povezovanju.	  Katarina,	  izvoli!“	  

Publika:	   „Imam	   vprašanje	   za	   gospo	   iz	   Zakonskega	   in	   družinskega	   inštituta.	   Ko	   se	   neka	  
družina	   ali	   pa	   zakonski	   par	   odloči,	   da	   bi	   vstopil	   v	   terapevtski	   proces	   in	   če	   podpiše	  
obveščeno	   soglasje,	   preden	  vstopi	   v	   terapevtsko	  delo,	   in	   imate	   recimo	  vi	   sum	  na	  pojav	  
nasilja	   v	   zakonu	   ali	   družini,	   kaj	   pa	   storiti	   v	   tem	   primeru,	   ko	   recimo	  možje,	   gospodje,	   v	  
večini	  so	  to	  seveda	  še	  vedno	  moški,	  izstopajo	  iz	  terapije	  in	  zahtevajo,	  da	  se	  to	  obveščeno	  
soglasje	   razveljavi,	   vi	   ste	   pa	   po	   	   etičnem	   kodeksu	   zavezani	   k	   temu,	   da	   prijavite	   vsako	  
nasilje.“	  

Melita	   Kramar:	   „Moram	   reči,	   da	   take	   prakse	   še	   nismo	   imeli.	   Vsak,	   ki	   se	   vključi	   v	  
terapevtski	   proces,	   na	   prvem	   srečanju	   podpiše	   tako	   imenovano	   soglasje	   o	   vključitvi	   v	  
terapevtski	  proces.	  Tam	  je	  zapisanih	  kar	  nekaj	  členov,	  kjer	  je	  navedeno,	  kako	  bo	  potekalo	  
delo,	  na	  kakšen	  način	  in	  pod	  kakšnimi	  pogoji	  bo	  potekalo,pa	  tudi	  o	  tem,	  da	  v	  primeru,	  da	  
se	   v	   času	   srečanj	   seznanimo	   z	   nasiljem	   v	   družini	   ali	   s	   kakršnim	   koli	   drugim	   kaznivim	  
dejanjem,	   da	   smo	   to	   dolžni	   posredovati	   naprej,	   na	   policijo	   oziroma	   center	   za	   socialno	  
delo.	  Vsak	  udeleženec	  to	  tudi	  podpiše	   in	   je	  vnaprej	  seznanjen,	  saj	  se	  na	  prvem	  srečanju	  
pogovorimo	  tudi	  o	  tem,	  kaj	   to	  pomeni.	  Po	  navadi	  se	  vključijo	  tisti,	  ki	  že	  čutijo,	  da	   imajo	  
kakšen	   problem	   in	   verjetno	   tudi	   vedo,	   da	   imajo	   na	   teh	   področjih	   težavo.	   Velikokrat	   se	  
razkrije	  nasilje.	  V	  primeru,	  da	  posamezniki	  še	  niso	  bili	  vključeni	  v	  kakršen	  koli	  postopek	  na	  
centru,	  potem	  to	  skupaj,	  v	  sodelovanju	  z	  uporabnikom,	  uporabnico,	  oziroma	  mi	  prijavimo.	  
Se	  pravi,	  da	  se	  z	  žrtvijo	  o	  tem	  pogovorimo,	  tudi	  o	  naši	  dolžnosti,	  da	  mi	  to	  moramo	  storiti;	  
nekako	  ji	  predstavimo,	  kako	  to	  poteka,	  kaj	  lahko	  pričakuje,	  skupaj	  pokličemo	  na	  center	  za	  
socialno	   delo	   v	   času	   terapevtske	   ure	   in	   jo	   tudi	   naprej	   potem	   spremljamo	   na	  
multidisciplinarnih	  timih.	  Moram	  reči,	  da	  se	  ni	  zgodil	  primer,	  da	  bi	  kateri	  moški	  odstopil	  
…«	  

Publika:	   »V	  bistvu	   storilec.	  No,	   narobe	   sem	  postavila	   vprašanje.	   Preden	   vi	   predložite	   ta	  
dokument,	  ki	  je	  uvod	  v	  terapevtsko	  delo,	  da	  bi	  recimo	  storilec	  odstopil	  od	  tega,	  da	  ne	  bi	  
želel	   sodelovati	   v	   terapevtskem	   procesu	   oziroma	   ne	   bi	   želel	   biti	   vključen	   v	   vašo	  
obravnavo.	  To	  sem	  hotela	  vprašati.«	  

Melita	  Kramar:	  »Sama	  nimam	  v	  spominu,	  da	  bi	  se	  to	  zgodilo.	  Mi	  ga	  konkretno	  soočimo	  z	  
njegovo	  odgovornostjo,	  ki	   jo	   ima	  kot	  storilec,	  za	  katero	  je	  tudi	  dolžan	  poskrbeti.	  Moram	  
reči,	   da	   odkar	   delam	   z	   nasilneži,	   nobeden	   ni	   rekel:	   Me	   ne	   zanima,	   ne	   bom	   se	   s	   tabo	  
pogovarjal,	  šel	  bom.	  V	  glavnem	  so	  bili	  pripravljeni	  sodelovati.«	  
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Dževada	   Popaja;	   »Hvala,	   hvala	   lepa.	   Jaz	   moram	   reči,	   da	   nas	   čas	   zelo	   priganja	   in	   da	  
moramo	  pogledati	  še	  film.	  A	  ste	  za	  to?	  Poglejmo	  film,	  potem	  pa	  vas	  vabimo	  na	  pogostitev,	  
kjer	  se	  lahko	  pogovor	  še	  nadaljuje.	  Odvetnik	  bo	  moral	  iti.	  Najlepša	  hvala	  za	  sodelovanje.«	  

Natalija	  Gregorič:	   »Jaz	  bi	  mogoče	   čestitala	  Vesni	   Leskošek	   in	  njeni	   ekipi	   za	   raziskavo,	   ki	  
nam	   jo	   je	   dala,	   ker	   imamo	   zdaj	   osnovo,	   da	   lahko	   govorimo,	   da	   imamo	   nacionalno	  
raziskavo,	  ki	  je	  do	  sedaj	  nismo	  imeli	  in	  je	  zgledalo	  tako	  zelo	  čudno…	  V	  Avstriji	  pravijo,	  da	  je	  
žrtev	  nasilja	  vsaka	  četrta	  ženska,	  na	  Finskem	  trpi	  nasilje	  vsaka	  druga	  ženska,	  v	  Sloveniji	  pa	  
te	  raziskave	  nismo	  imeli,	  tako	  da	  čestitamo.«	  

Vesna	  Leskošek:	  »Najlepša	  hvala!«	  	  	  

	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  

	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  

	  

	  	  

	  

	  

 

 

	  

	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  

	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  	  

	  


